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Nebýt Dany,

děti by šly do ústavu
Pomáhat dětem, aby nepřišly o domov,
rodinu a bezpečí, můžete i Vy!

Jděte na www.sos-zachranari.cz
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Motto měsíce listopadu: 
Měsíc Nadace Rotary

Vážení a milí, měsíc listopad je v rotariánském kalendáři 

spojen s měsícem NADACE ROTARY. Letošní distriktní 

kvalifikační seminář Nadace Rotary na rotariánský rok 

2025/2026 v našem distriktu proběhl dne 16. 11. 2024 od 

09:00 hodin online pod taktovkou Hanky Gamrot. Připo-

mínám, že ty kluby, které své zodpovědné činovníky včas 

nezaregistrovaly, aby si buď své znalosti o problematice 

NADACE ROTARY oživili, či se nechali inspirovat k cíli, 

kdy společně můžeme dosáhnout velkých věcí a pomoci 

tam, kde je to aktuálně nejvíce potřeba, se nemohou 

podílet na skvělém programu Nadace Rotary. Odkazuji 

a vřele doporučuji se pro inspiraci vrátit a detailně přečíst 

příspěvek Michala Slámy z RC Pardubice v distriktním 

Newsletteru č. 15 z 20. 9. 2024 (Věděli jste, že...).

NADACE ROTARY coby jeden z pevných pilířů čin-

ností Rotary totiž dokáže účinně vtáhnout klubové akti-

vity do pomoci tam, kde má pomoc smysl a lidé na ni 

v mnohdy zoufalých životních situacích čekají. Pomozme 

příkladnou ochotou spolu s NADACÍ ROTARY proaktivně 

pomoci změnit svět k lepšímu.

Ke dni 31. 10. 2024 byla ukončena vyhlášená sbírka 

našeho distriktu 2240 – POVODNĚ 09/2024. Chtěl bych 

tímto upřímně poděkovat VŠEM z Vás, kteří se ať už při-

pojili k této distriktní sbírce, či jakýmkoliv jiným způso-

bem přispěli vlastní cestou k pomoci potřebným, kteří 

v letošním září byli postiženi ničivými důsledky extrém-

ních povodní zejména ve Slezsku a na Moravě. I tato 

forma pomoci svědčí o humanitárním pocitu sounáleži-

tosti s postiženými a dokazuje, že nám rotariánům není 

solidarita v případě nouze prázdným pojmem.

Koordinační tým D 2240 pod vedením Pavla Brídy, pre-

zidenta RC Opava, bude následně informovat jak o cel-

kové výši nashromážděných finančních prostředků, tak 

o jejich smysluplném rozdělení a předání konkrétním 

osobám v nejvíce postižených oblastech.

Ve čtvrtek 24. 10. 2024 jsme si připomněli Světový den 

dětské obrny/World Polio Day. Mějme na paměti, že jsme 

se coby členové Rotary International zavázali k světu bez 

dětské obrny, což je spojené i s odpovídající finanční pod-

porou k odstranění této zákeřné nemoci z povrchu Země. 

Prosím, věnujte na svých klubových schůzkách pozornost 

i otázce finančních příspěvků k tomuto bohulibému cíli.

Poslední noci dávají jednoznačně najevo, že se blíží 

neodvratně zima a s ní se znásobí utrpení lidí, kteří se 

potýkají přes 2,5 roku s agresí ruského okupanta ve své 

ukrajinské vlasti. Prosím, nezapomínejte při plánování 

svých klubových aktivit na jakoukoliv humanitární pomoc 

těmto trpícím. Zkuste se – čistě teoreticky – vžít do jejich 

kůže a představte si, co by se Vám aktuálně s nadcházejí-

cím zimním obdobím nejvíce hodilo. Obrovské poděkování 

patří všem těm z Vás v našem distriktu, kteří již vynaložili 

mnohdy nadlidské úsilí a ve svém odhodlání pomoci na 

Ukrajině nepolevují. Klobouk dolů před Vámi všemi!

V termínu 15.–17. listopadu 2024 proběhla konference 

Rotaract klubů v Praze. Konference se zúčastnila většina 

funkčních RAC klubů. Během této konference byly oficiálně 

založeny a přijaty do Rotaract rodiny dva nové akční kluby, 

a sice z Karlových Varů a Tábora. Velká gratulace nově zří-

zeným klubům a hodně radosti při vzájemném setkávání, 

jakož i z výsledků své práce nejen pro potřebné. Toto setkání 

efektivně podněcovalo ke spolupráci mezi RAC kluby, nabá-

dalo všechny přítomné k inspiraci a networkingu.

Borec nakonec: od 25. listopadu jsme v našem distriktu 

celý týden hostili RIPE/Rotary International prezidenta 

elect Mária Césara Martinse de Camargo z Brazílie a RID/

Rotary International Director naší zóny 21 Daniela Tana-

seho z Rumunska, se kterými jsme se zúčastnili společného 

setkání se členy pražských RC v Praze, se členy moravsko-

-slezských klubů v Ostravě, jakož i se členy 14 RC během tra-

diční akce organizované RC Martin – Thanksgiving Day. RC 

Martin je tak zcela unikátní klub v novodobé historii našeho 

distriktu, který během 6 měsíců osobně navštívili 2 RIPE 

(v květnu 2024 to byla Stephanie A. Urchick), nejvyšší před-

stavitelé Rotary International pro období 2024–2026, což 

představuje i vzdání úcty a respektu k výsledkům klubové 

práce a pozitivního ducha v životě Rotary klubu Martin.

Bavme se během klubových 

akcí s Rotary 

a mysleme pozitivně! 

S úctou

R O T A R Y  I N T E R N A T I O N A L  (vznik 1905 v USA) je kreativní společenství s vysokým synergickým potenciálem. Má celosvětovou působnost, je nepolitické, 

národnostně a nábožensky tolerantní, podporuje rozvoj regionu (státu), v němž působí. Pro ČR a SR je společnou koordinační složkou Rotary Distrikt 2240. Emblém 

RI a pojmy jako ROTARY INTERNATIONAL, ROTARY, ROTARY KLUB a ROTARIÁN jsou mezinárodními zákony chráněná označení a jejich užití podléhá souhlasu ústředí RI. 

V Rotary klubech (samostatné právní subjekty) se sdružují špičkoví odborníci a odbornice nejrozmanitějších profesí. Členům a členkám Rotary nabízí kultivovaný životní 

styl podle jejich osobních zájmů, otevřené přátelské vztahy a další rozvoj jejich osobnosti. Rotary svými nezištnými aktivitami a všeobecně prospěšnými projekty 

(službami) pozitivně ovlivňuje širší komunitu v místě svého působení a napomáhá utváření občanské společnosti v duchu svého trvalého kréda: „Service above self.“

 

Názory publikované v tomto časopise se nemusejí shodovat se stanovisky Rotary International nebo Nadace Rotary. 

GLOSÁŘ

JOSEF MELECKÝ
Guvernér Distriktu 2240
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„Tematika mieru je pre mňa 
obzvlášť dôležitá. Jedným 
z najúčinnejších spôsobov, akým 
sa usilujeme o budovanie mieru, 
je prostredníctvom Rotary 
Peace Fellowship – produktu 
Nadácie Rotary.“
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LISTOPAD Důvodů, proč se připojit k Ro-
tary, je tolik, kolik je ve všech našich 
klubech členů. Většina z nich se k nám 
připojuje v očekávání něčeho zajíma-
vého, kvůli novým přátelstvím, rozši-
řování profesních kontaktů nebo při 
snaze uskutečnit své záměry služby 
a pomoci druhým tak, aby to mělo 
smysl. Rotary nabízí splnění všech těchto očekávání, mnohé se 
pak často naplňují současně. Díky naší Nadaci Rotary může 
Rotary nabízet i neočekávané možnosti a nové příležitosti, které 
otevírají nové cesty k pomoci měnit životy k lepšímu. Já to po-
cítil na vlastní kůži, když mi bylo 30 let. Tehdy jsem byl prezi-
dentem Rotary klubu v Decaturu v Alabamě. V onom roce 1985 
jsme s manželkou hledali příležitost k vyzkoušení něčeho nového, 
a tak jsme se zúčastnili mezinárodního kongresu Rotary v Kan-
sas City ve státě Missouri. Tam jsme zažili začátky projektu 
PolioPlus a setkávali se s rotariány působícími v nejrůznějších 
podmínkách. Uvědomili jsme si, že patříme do velké globální 
rodiny. Později téhož roku jsem se dozvěděl, že Alabamu má 
navštívit výměnný studijní tým Rotary z Nigérie, ale že nemá 
na programu návštěvu Decaturu. Stačilo někoiik telefonátů 
a zanedlouho jsme nigerijský tým přivítali v našem domě. Byl 
to neuvěřitelný a nečekaný zážitek. Před odjezdem týmu mi jeho 
vedoucí doporučil, abych se sám ujal vedení šestičlenného týmu 
z Alabamy, který by v následujícím roce mohl navštívit Nigérii. 
Udělal jsem to! A v Nigérii jsem se setkal s lidmi, do jejichž životů 
zasáhla dětská obrna. Bylo mezi nimi i několik rodinných pří-
slušníků našich hostitelů. Tehdy jsem pochopil, že obrna zasa-
huje své oběti nehledě na to, kde žijí, jaká je jejich ekonomická 
situace nebo jaké je jejich náboženství. Tento nadační program, 
známý rotariánům jako Group Study Exchange, mi otevřel oči 
ohledně toho, co je Rotary a co dokáže. Účast na rotariánské 
studijní výměně mě nasměrovala na cestu za novými přátelstvími 
a za možnostmi sloužit na více kontinentech. Hledejte způsoby, 
jak byste vy sami či váš klub mohli podpořit úsilí Nadace Rotary 
směřující k vymýcení dětské obrny, zaměřené na pomoc při 
katastrofách nebo soustředěné na podporu mírových center 
Rotary. Zapojte se do globálních nebo distriktních grantových 
projektů. A pokud jste ještě nikdy neměli příležitost přispět naší 
Nadaci, zvu vás, abyste se připojili k ostatním členům Rotary 
klubů jako nadační dárci. Vaše podpora se promítne na mnoha 
místech celého světa a podpoří jak členy Rotary klubů, kteří 
chtějí pomáhat, tak osoby či komunity, které pomoc potřebují. 
Nadace Rotary není nějaké místo či budova. Je to zkušenost, 
která žije v našich srdcích a máme ji v rukou, kdykoli chceme 
konat dobro ve světě. Nadace Rotary – to jsme my všichni.

Preklad: IVAN BELAN, PDG

MARK DANIEL MALONEY
předseda správní rady Nadace Rotary

STEPHANIE A. URCHICK
prezidentka Rotary International

V našich srdcích 
a rukou
Překlad: PETR J. PAJAS, PDG

NOVEMBER Jednou z najväčších predností Rotary je schopnosť 
členov vzájomne sa zjednotiť s cieľom vytvoriť trvalú zmenu a Na-
dácia Rotary nám pomáha meniť naše plány na skutočnosť. Veľká 
časť práce, ktorú vykonávame na celom svete, od vyhladenia 
detskej obrny až po budovanie mieru, by nebola možná bez ne-
ustálej podpory našej nadácie. Tematika mieru je pre mňa obzvlášť 
dôležitá. Jedným z najúčinnejších spôsobov, akým sa usilujeme 
o budovanie mieru, je prostredníctvom Rotary Peace Fellowship 
– produktu Nadácie Rotary. V rámci tohto programu sa súčasní 
a budúci odborníci na mier a rozvoj na celom svete učia, ako pred-
chádzať konfliktom a ako ich riešiť. Vďaka finančnému daru vo 
výške 15,5 milióna dolárov od Nadácie Otta a Fran Walterovcov 
môžeme pokračovať v podpore mierotvorcov vo viacerých regió-
noch prostredníctvom ďalšieho Mierového centra Rotary, a to na 
Univerzite Bahçeşehir v Istanbule. Otvorenie ďalšieho mierového 
centra je významným úspechom, ktorý oslávime na Prezidentskej 
mierovej konferencii Rotary v roku 2025 v Istanbule. Trojdňová 
konferencia v dňoch 20.–22. februára vyzdvihne mnohé spôsoby, 
ktorými sa naša rodina Rotary zasadzuje za mier. Hlavní rečníci, 
panelové diskusie a diskusné fóra nám umožnia podeliť sa o myš-
lienky týkajúce sa budovania mieru a podporiť zmysluplné roz-
hovory o podpore mieru všade na svete. Registrácia na prezident-
skú mierovú konferenciu je otvorená. Dúfam, že sa tam uvidíme. 
Keď sa nemôžete zúčastniť osobne, stále máte možnosť vďaka 
nadácii využiť bohatú ponuku spôsobov, ako zmeniť svet k lep-
šiemu. November je Mesiac Nadácie Rotary, čo je skvelý čas na to, 
aby ste lepšie spoznali činnosť nadácie a venovali sa zámerom, 
ktoré vás oslovujú. Globálne granty podporujú rozsiahle medzi-
národné aktivity s udržateľnými a merateľnými výsledkami v ob-
lastiach, na ktoré sa Rotary zameriava. Kluby a dištrikty spoločnou 
prácou na riešení naliehavých potrieb komunít posilňujú svoje 
globálne partnerstvá. Z dištriktuálnych grantov sa financujú men-
šie, krátkodobé aktivity, ktoré riešia potreby v príslušnej komunite 
či v regiónoch. Každý dištrikt si sám vyberie, ktoré aktivity bude 
financovať z týchto grantov. Nadácia vám dokonca môže pomôcť 
podporiť naše úžasné mládežnícke programy vrátane výmeny 
mládeže Rotary Youth Exchange, RYLA (Rotary Youth Leadership 
Awards) a Interact. Finančné príspevky od vás umožňujú našej 
nadácii realizovať aj programy väčšieho rozsahu v rámci Programs 
of Scale. Ide o dlhodobé projekty, ktoré sa snažia riešiť inak nerie-
šiteľné problémy. Pre zabezpečenie pokračovania týchto záslužných 
činností aj v ďalekej budúcnosti sa intenzívne usilujeme, aby sme 
do 30. júna 2025 dosiahli náš ambiciózny cieľ mať vo fonde Rotary 
Endowment 2,025 miliardy dolárov. Čaro Rotary vytvárame my 
s každým prijatým novým členom, každým ukončeným projektom 
a každým dolárom darovaným našej nadácii. Prosím, podporte 
Nadáciu Rotary spolu so mnou a spoločne zmeníme svet k lepšiemu.

DOPIS PREZIDENTKY RI

Pevné základy

POSELSTVÍ PŘEDSEDY 
SPRÁVNÍ RADY NADACE ROTARY
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„Prezident RC 
Chandigarh Mid Town 
v Indii Nitin Kapur 
preukázal istú dávku 
odvahy, keď oslovil 
bývalých členov. Ľudia 
sa chcú cítiť potrební 
a ocenení. Chcú mať 
pocit, že niekam patria. 
A možno sa tak 
nikdy nebudú cítiť, 
ak nebudeme mať 
odvahu im to povedať.“
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Máme možnost 
poskytnout nekončící dar

DOPIS PREZIDENTKY RI

PROSINEC Prosinec je časem štědrosti 
a reflexe. Zvažte poskytnutí daru, který 
bude mít trvalý dopad, který přesahuje 
období svátků a může pomáhat po celé 
generace. Dary pro Nadaci Rotary jsou 
mimořádnými dary, které pomáhají do-
sahovat mimořádných změn. Podporou 
Nadace Rotary pomáháte tomu, aby RI 
měla zdroje, které potřebuje k vývoji a implementaci udržitelných 
projektů pro dnešek i časy budoucí. Rotariáni, kteří zahrnou Nadaci 
Rotary do svých závětí nebo poskytnou nadaci přímý dar, toto 
poslání podporují. Představte si, že váš dar pomáhá financovat 
kapku vakcíny, která zabrání výskytu posledního případu dětské 
obrny a vymýtí tak jednou provždy tuto ničivou nemoc. Představte 
si, že tím podpoříte další zdravotnické iniciativy v roce 2034, 2044 
a po další desetiletí. Pokud poskytnete Nadaci Rotary přímý dar 
již dnes, budete mít příležitost stát se svědky dopadu vaší podpory 
přímo v některé akci, při práci na projektech zajišťujících přístup 
k čisté vodě, v rámci iniciativ v oblasti gramotnosti a při úsilí 
podpořit ekonomický rozvoj. Tyto Nadací Rotary financované 
projekty se dotýkají životů lidí po celém světě a přinášejí naději 
lidem, které možná nikdy nepotkáte, ale kteří o vás budou vědět 
díky vaší štědrosti. Bývalý RI prezident Arch C. Klumph, který jako 
první před více než 100 lety přišel s návrhem založit nadaci, by byl 
ohromen nejen tím, čím může Rotary pomáhat v dnešní době, ale 
také možnostmi, které jistina Nadace Rotary zajišťuje do budoucna. 
Nicméně, síla nadační jistiny Nadace Rotary se projeví jen tehdy, 
když ji podpoříme všichni. Protože je to pro náš úspěch zásadní, 
stanovili jsme si ambiciózní cíl: do 30. června 2025 chceme navýšit 
hodnotu jistiny naší nadace na hodnotu 2,025 miliardy USD v čis-
tých aktivech a závazcích. Tento cíl není jen číslem, je to opětovné 
potvrzení naší víry v trvalou schopnost Rotary konat dobro ve 
světě. Plně zajištěná nadační jistina ve výši 2 miliard dolarů vy-
produkuje rok co rok více než 100 milionů dolarů na aktivity Nadace 
Rotary. Požádal jsem distriktní guvernéry a prezidenty klubů, aby 
koncem roku šli příkladem. Nicméně, každý z nás může přispět 
k zachování možností Rotary v poskytování služby a pomoci. 
Připojte se, prosím, ke Gay a ke mně, až budete zvažovat, co s vaším 
majetkem, nebo se odhodlejte ještě dnes k poskytnutí přímého 
daru Nadaci Rotary. Pamatujte si, že se nejedná o obyčejný dar. 
Vaše štědrost poskytne naději budoucím generacím, že mohou 
najít řešení svých problémů v oborech, na kterých nám záleží, 
a zároveň to povede ke vzniku vlny pozitivních změn, která dosáhne 
daleko za hranice našich životů. Může být nějaký lepší dárek?

S rozumom a s citom

DECEMBER Život často prináša situácie, ktoré si vyžadujú značnú 
dávku adaptability, na čo apeluje aj Akčný plán Rotary. Potrebujeme 
preto občas vystúpiť zo svojej komfortnej zóny a vyskúšať niečo 
nové. Prinášame dva príklady klubov, ktoré sa prispôsobili – jeden 
srdcom a druhý kritickým myslením a stratégiou. Rotary klub 
Chandigarh Mid Town v Indii sa začiatkom tohto roka riadil 
srdcom, keď si zaumienil zvýšiť angažovanosť existujúcich čle-
nov a získať nových členov. Prezident klubu Nitin Kapur osobne 
zavolal všetkým bývalým členom klubu a pozval ich na spoločné 
stretnutie. Zúčastnilo sa na ňom osem bývalých členov a výsle-
dok bol ohromujúci. Pozvaní hostia mali možnosť opäť nadvia-
zať kontakty so súčasnými členmi a zároveň znovu precítiť pocit 
kamarátstva a spolupatričnosti vyplývajúcich z členstva v klube. 
Na konci večera sa do rotariánskej rodiny vrátilo šesť bývalých 
členov. Prezident klubu Kapur preukázal istú dávku odvahy, keď 
oslovil bývalých členov. Nielenže sa prispôsobil a skúsil niečo 
nové, ale zároveň deklaroval bývalým členom klubu, ako veľa 
pre rotariánsku rodinu stále znamenajú. Táto odvaha sa vyplatila. 
Ľudia sa chcú cítiť potrební a ocenení. Ľudia chcú mať pocit, že 
niekam patria. A možno sa tak nikdy nebudú cítiť, ak nebudeme 
mať odvahu im to povedať. Na druhej strane, Rotary klub Seoul-
-Hansoo v Kórei experimentuje s rôznymi modelmi klubov, ktoré 
prinášajú veľký efekt. Za posledné štyri roky Seoul-Hansoo za-
ložil a udržiava štyri satelitné kluby– servisný klub, záujmový 
klub pre hudobníkov, odborne zameraný klub, ktorý mentoruje 
profesionálov a klub pre vysokoškolských študentov. Tieto sate-
litné kluby sú súčasťou päťročného plánu, ktorý RC Seoul-Han-
soo realizuje s cieľom zvýšiť počet členov vďaka inováciám. 

Aké je tajomstvo založenia a udržania toľkých satelitných 
klubov? Členstvo medzi RC Seoul-Hansoo a jeho satelitnými 
klubmi je plynulé a synergické. Mnohí členovia satelitných klu-
bov sa zúčastňujú na stretnutiach sponzorského klubu. Mnohí 
členovia sponzorského klubu sa zasa zúčastňujú na stretnutiach 
satelitných klubov. Okrem toho, zameranie jednotlivých sate-
litných klubov nie je náhodné. Každý z nich oslovuje ľudí s roz-
ličnými záujmami či už v sponzorskom klube, alebo v komunite, 
čím priťahuje existujúcich a potenciálnych členov. Je to vynika-
júca stratégia na udržanie, ale aj prilákanie členov, pretože ponúka 
flexibilitu. Ak má niekto záujem o členstvo, ale nemôže sa zú-
častňovať na stretnutiach sponzorského klubu, má na výber 
z množstva ďalších možností. Toto sú len dva príklady toho, ako 
sa môžeme prispôsobiť srdcom a zmýšľaním. Každý klub je iný, 
preto vás nabádam, aby ste aj vy oslovili členov svojho klubu 
a komunity vo vašom okolí. Opýtajte sa ich na skúsenosti s klu-
bom a na tipy, čo možno robiť lepšie. Porozprávajte sa s dosta-
točným počtom ľudí a možno nájdete spôsoby, ako sa môžete 
prispôsobiť a rozžiariť Čaro Rotary vo vašom klube.

Preklad: IVAN BELAN, PDG Překlad: PETR J. PAJAS, PDG

MARK DANIEL MALONEY
předseda správní rady Nadace Rotary

STEPHANIE A. URCHICK
prezidentka Rotary International

POSELSTVÍ PŘEDSEDY 
SPRÁVNÍ RADY NADACE ROTARY

Více se dozvíte a darovat můžete prostřednictvím stránky 
rotary.org/endowment.
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Guatemala
Na Festivalu umění jízdy na kole do 

kopce představil Rotary klub Gua-

temala La Reforma rozmarné sochy 

a obrazy vytvořené z opadových ma-

teriálů, jako je papír a lepenka, zbytky 

dřeva, sklo, plasty, kov, guma a další 

elektronický odpad. Esther Brolová, bý-

valá prezidentka klubu, která byla prů-

kopnicí této akce v roce 2023, pozna-

menává, že stejně jako mnoho jiných 

zemí se i Guatemala potýká s tím, jak 

nakládat s pevným odpadem. „Vytla-

čování umělců z jejich komfortní zóny 

tím, že je vyzýváme, aby vytvářeli umě-

lecká díla z odpadu, přineslo úžasné 

výsledky, včetně získávání finančních 

prostředků pro projekty klubu a pro 

Nadaci Rotary,“ říká. RC Guatemala 

La Reforma a RC Los Altos Quetzalte-

nango uzavřely partnerství a společně 

uspořádaly třítýdenní prodejní výstavu, 

která skončila 5. června.

Kanada
Vďaka koncertom Feed the Need na  

zabezpečenie potravinovej pomoci  

organizovanými každoročne od roku 

2018 sa vyzbieralo takmer 90 000 do-

lárov. Prostriedky slúžia na poskytova-

nie stravy v regióne Durham v Ontariu 

prostredníctvom siete potravinových 

bánk, stravovacích a občerstvovacích 

programov, útulkov a ďalších poskyto-

vateľov sociálnych služieb. Organizácia 

Feed Ontario uvádza, že od roku 2018 

vzrástol počet zamestnaných ľudí vy-

užívajúcich potravinové banky o 47 %. 

„Vzhľadom na rastúce ceny potravín 

a stále citeľný dopad pandémie vy-

užívanie potravinových bánk prudko 

stúpa,“ uvádza Joe Solway, člen Rotary 

klubu v Bowmanville, ktorý potravinový 

program inicioval. Členovia ďalších 

šiestich Rotary klubov tiež získavajú 

sponzorské príspevky, predávajú vstu-

penky a propagujú koncert: eklektickú 

zmes popu, folku, country, rocku, blu-

esu, gospelu a ako Solway naznačil 

– tento rok možno aj opery. Pozornosť 

médií venovaná koncertu a uznávaným 

účinkujúcim pomohla v roku 2023 zís-

kať takmer 23 000 USD. V roku 2024 sa 

podujatie uskutoční 8. decembra.

ze světa

Lidé v akci
po celém světě
Text: BRAD WEBER 
Překlad do češtiny: PETR J. PAJAS, PDG
Preklad do slovenčiny: IVAN BELAN, PDG

34,9
milionu dolarů je rekordní aukční 
cena za dílo jednoho umělce 
z Latinské Ameriky

2,4
miliardy dolárov – podiel 

kanadského HDP zo živých 
vystúpení v roku 2022

Rotary klub Bowmanville

Rotary klub Guatemala La Reforma
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Bulharsko
V roce 2007 se Rotary klub Sofie–

Balkan spojil s Bulharskou basket-

balovou federací a Národní sportovní 

akademií a společně sestavili bas-

ketbalový klub vozíčkářů. Tento pro-

jekt se neustále rozrůstá. Od té doby 

se klubu podařilo přemluvit trenéry 

z Evropské basketbalové federace 

vozíčkářů, aby pomohli s přípravou 

hráčů a kultivací dovedností rozhod-

čích. Za tím účelem založili komunit-

ní skupinu Rotary. Bulharský a srbský 

tým se 13. února střetly v přátelském 

utkání. Tehdejší prezident RI Gordon 

McInally utkání zahájil zapískáním 

na startovní píšťalku a vhodil míč 

do hry. „Členové klubu jsou na tento 

vlajkový projekt nesmírně hrdí,“ říká 

bývalý prezident klubu Krasimir Ve-

selinov. K podpoře tohoto podniku se 

připojilo několik organizací, které se 

podílejí na pomoci lidem se zdravot-

ním postižením.

Etiopie
Členové Rotary společenství vypouštění 

draků (Rotary Kite Fellowship) a jeho 

zakladatel Henock Alemayehu se jako 

s větrem v zádech sešli na dni výroby 

draků a jejich vypouštění za účasti 250 

dětí. Mnohé z těchto dětí bylo z rodin 

vysídlených kvůli konfliktům mezi etnic-

kými skupinami, kterých je v Etiopii více 

než 80. Festival vypouštění draků Ashen-

goda, kde se děti a dobrovolníci setkali, 

se konalo 9. června na základní škole 

v městě Quiha v severním regionu Tigraj. 

„Tato na pohled jednoduchá akce měla 

velký význam, neboť dětem poskytla 

vzácné chvíle klidu a radosti,“ říká Ale-

mayehu, člen Rotary klubu Addis Abbeba 

Central-Mella. Rotary Kite Fellowship 

má více než 100 členů z 12 zemí. Ale-

mayehu je toho názoru, že společenství 

„dosahuje trvalé změny k lepšímu pro-

střednictvím jednoduché, ale působivé 

akce spočívající v pouštění draků“.

Keňa
RC v Nairobi si uvedomuje dôleži-

tosť spánku pre vývoj detí. V roku 

2024 zabezpečil postele s príslu-

šenstvom pre 8 000 školákov, čo je 

míľnik v dlhodobom projekte. Členka 

klubu Mumbi King uviedla, že počas 

uplynulých 16 rokov klub spolupra-

coval s charitatívnou organizáciou 

Sleeping Children Around the World 

so sídlom v Toronte, zameranou na 

podporu zdravého spánku detí a cel-

kovo dodal postele s príslušenstvom 

pre 80 000 detí za približne 4 milióny 

dolárov. Každá posteľná súprava 

obsahuje matrac, posteľnú bielizeň 

a moskytiéru spolu so školskými po-

trebami a oblečením. Posteľné súpra-

vy majú obrovský vplyv na životy detí, 

pretože lepší spánok zlepšuje zdravie 

aj školské výsledky. Dvadsať nairob-

ských rotariánov vo februári vyrazilo 

na päťdňovú misiu, v rámci ktorej 

doručili postele s príslušenstvom do 

mesta Naro Moru na úpätí hory Mount 

Kenya a do ďalších dedín v regióne 

Maasai Mara. „Ani horúčavy nezabrá-

nili tímu navštíviť dediny a komuniko-

vať s rodinami,“ spomína King.

47%

9–12

200

obyvatel Evropy se zajímá 
o košíkovou

hodín – odporúčaná 
dĺžka spánku pre deti 
vo veku 6 až 12 rokov

let před Kristem
bylo poprvé zaznamenáno 

pouštění draků

Rotary klub Sofia-Balkan

Rotary klub Addis Ababa Central-MellaRotary klub Nairobi
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SVETOVÝ KONGRES RI  2025 

Prvý kongres? 
Určite nebude váš posledný
Či už bude Calgary váš prvý alebo dvadsiaty Svetový kongres RI, vedúci 
predstavitelia Rotary sú presvedčení, že budete odchádzať ohromení. 
Pozor – upozornenie na zľavu! Posledný deň, kedy môžete pri včasnej 
registrácii výrazne ušetriť, je 15. december. Zarezervujte si preferovaný 
hotel a kľúčové podujatia, ktoré sa môžu vypredať.

Text: EVA REMIJAN-TOBA, preklad: IVAN BELAN, PDG (SK), PETR J. PAJAS, PDG (CZ)

í, ktorí sa na RI kongrese, organizo-
vanom v Kanade v dňoch 21.–25. júna 
zúčastnia po prvýkrát, môžu očaká-

vať inšpiratívne vystúpenia významných 
rečníkov – ich príspevky sú často hlavným 
dôvodom, prečo sa pravidelní účastníci na 
kongresoch zúčastňujú rok čo rok. Na kon-
gresoch vystupujú rôzne svetovo uznáva-
né osobnosti – od vedúcich predstaviteľov 
Svetovej zdravotníckej organizácie a OSN 
až po nositeľov Nobelovej ceny, preziden-
tov, astronautov a spisovateľov.

Jonathon Wennstrom z Rotary klubu 
Livonia v Michigane uviedol, že silným 
zážitkom zo svojho prvého kongresu, ktorý 
sa tento rok konal v Singapure, bolo vypo-
čuť si správu o rozsiahlych potrebách vo 
svete, po ktorej hneď nasledovala prezen-
tácia toho, ako Rotary tieto pálčivé prob-
lémy rieši. „Všetci potrebujeme inšpiráciu. 
Všetci si potrebujeme dobiť batérie. Toto 
bol skvelý spôsob, ako to urobiť. Cítim sa 
povzbudený.“ 

Všeobecné zasadnutia sú sčasti zábav-
ným veľkolepým predstavením (hudobné 
hviezdy, tanečné súbory a akrobati) a sčasti 
motivačným zhromaždením. Sú tiež vzde-
lávacím fórom vedeným čelnými predstavi-
teľmi Rotary. Pomedzi tieto plenárne zasad-
nutia môžete v informačných stánkoch a na 
rôznych diskusných fórach preskúmať témy, 
ktoré vás najviac zaujímajú, prípadne sú 
prioritou vášho klubu. Členovia sa zhodujú, 
že medzi najdôležitejšie momenty v Singa-
pure patrilo spontánne nadväzovanie kon-
taktov v Dome priateľstva a uvedomenie si 
celosvetového vplyvu Rotary. 

Didier Grandport z Rotary klubu Tamarin 
Les Salines na Mauríciu zhrnul svoje poci-
ty z prvého kongresu: „Som šťastný, že sa 
stretávam s ľuďmi z celého sveta a aktívne 
sa angažujem. Byť tu je ako sen.“

dyž už cestujete na mezinárodní kon-

gres Rotary, proč si nedopřát ještě 

nějaký doplňkový výlet? Rotariáni říkají, že 

často cestují jakoby nadvakrát, aby přitom 

navštívili část světa poblíž hostitelského 

města kongresu. A nenechte si ujít šanci za-

registrovat se do 15. prosince, dříve než se 

zvedne registrační poplatek!

Načasování kongresu v Calgary od 21. do 

25. června je právě vhodné na to stihnout 

kanadskou kultovní událost: Calgary Stam-
pede, neboli zběsilý útěk před vypuštěnými 

býky, jakési všeobecné calgarské rodeo. Až 

skončí kongres, dopřejte si dovolenou nebo 

si naplánujte služební cestu tak, abyste byli 

v Calgary znova na rodeo konané ve dnech 

4.–13. července. Je to akce, která je oslavou 

západu Kanady a domorodých kultur země. 

Výbor hostitelské organizace připravil snadno 

rezervovatelné zájezdy počínaje jednodenním 

výletem do národního parku Banff a plavbu 

jezerem Louise Lake v nedalekých Skalistých 

horách, až po 12denní cestu přes hory a doly 

do Vancouveru vlakem tam a zpět s návratem 

právě na Calgary Stampede.

Pro zážitek z pobřeží se nabízí ostrov Tofino 

poblíž Vancouveru, známý pro svoji surfařskou 

atmosféru a drsnou krajinu. Nedaleko parku 

Banff ve Skalistých horách jsou malebná 

městečka s hlavními ulicemi jako z pohled-

nice, které se zdají být nekonečné. A konečně, 

zejména francouzsky mluvící rotariáni by si na 

východním pobřeží v Québecu jistě rádi pro-

hlédli tamní krásné budovy a zaposlouchali 

se do nářečí místních obyvatel.

Navštivte slavné prázdninové destinace 

dostupné letadlem z Calgary, jako je Toronto, 

New York City, Grand Canyon, Karibik, leto-

viska v Cancúnu v Mexiku nebo Los Angeles 

a Disneyland. Kromě těchto velmi známých 

turistických destinací můžete zkusit jako 

ekoturistiku návštěvu lesa sekvojí v Orego-

nu, mexickou oblast Baja California Sur, tedy 

ta místa, která inspirovala Annu ze Zeleného 

domu na Ostrově prince Edwarda. V úvahu 

připadá i kanadská Arktida, kam se jezdí za 

divokou přírodou a nezapadajícím půlnočním 

sluncem. Ať už dáváte přednost jakémukoli 

typu cesty, Calgary je pro vás tou správnou 

bránou do Severní Ameriky. 

KONGRES 
PRO CESTOVATELE

T

K

zo sveta

Víc se dozvíte a registrovat se můžete na 
convention.rotary.org
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Téma

Text: PDG FRANTIŠEK RYNEŠ

NADACE 
ROTARY

O projektech Nadace Rotary se často mluví 
v souvislosti se snahou o ostranění dětské obrny. 
I v aktuálním vydání RGN přinášíme nejnovější 
stav tohoto snažení. Ale TRF má mnohem širší 
záběr. Podporuje mezinárodní porozumění, dobrou 
vůli a mír prostřednictvím programů zaměřených 
na vzdělání, prevenci nemocí, podporu komunit 
a životního prostředí. Nadace Rotary podporuje 
vzdělání formou stipendijních programů. 
V posledních letech se nadace zaměřuje i na 
ekologické projekty, ochranu životního prostředí 
a zajištění pitné vody.

 V našem distriktu 2240 Česká republika 
a Slovenská republika pak zejména podporujeme 
zdravotnická zařízení, zařízení pro postižené – 
zejména děti a mládež, pro seniory a máme celou 
řadu lokálních aktivit. Nezapomínáme na podporu 
válkou zužovaných obyvatel Ukrajiny.

Mnohem více se dozvěděli činovníci Nadace Rotary 
na virtuálním školení. Hana Gamrot přednášela 
o novinkách v této oblasti. V klubech  
se o tom dozvíme od delegátů, které jsme na 
seminář vyslali.
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téma

P O L I O 

Zprávy PolioPlus, 
říjen 2024

Globální iniciativa pro 
vymýcení dětské obrny (GPEI) 
zaznamenává při realizaci své 
strategie pokroky i problémy 
a je důležité předložit členům 
Rotary vyvážený pohled 
na její stav.

Ohniska divokého polioviru typu 1 v Ma-
lawi a Mozambiku, která byla způsobena 
virem dovezeným z Pákistánu, se podařilo 
v květnu 2024 úspěšně uzavřít, což před-
stavuje významný úspěch v našem úsilí 
o eradikaci.

Genetická diverzita divokého polioviru 
typu 1 v Afghánistánu a Pákistánu zůstává 
na úrovni jedna, což je známkou pokroku.

Humanitární pauza od 1. do 12. 9. 2024 
v Gaze umožnila uskutečnit imunizační kam-
paň v reakci na zjištění varianty polioviru 
typu 2 u dítěte a ve vzorcích odpadních vod. 
Zahájení druhé kampaně je naplánováno 
na 14. října. Nadace Rotary poskytla Světo-
vé zdravotnické organizaci 500 000 USD na 
financování reakce na epidemii. 

Od roku 2022 došlo k meziročnímu sní-
žení výskytu variantního polioviru typu 2. 

Byla podána více než miliarda dávek 
nové orální vakcíny proti polioviru typu 
2 (nOPV2) (zavedené v březnu 2021), která 
přispěla ke snížení počtu případů variantní-
ho polioviru typu 2. Demokratická republika 
Kongo, která je jedním z motorů přenosu 
variantního polioviru typu 2, dosáhla vý-
znamného pokroku ve zpomalení přenosu –  
počet případů se snížil z 372 v roce 2022 na 
12 k 8. říjnu 2024.

V celosvětovém úsilí o vymýcení dět-
ské obrny jsme dosáhli mimořádného 

pokroku, když jsme od roku 1988 dosáhli 
99,9% snížení počtu případů výskytu di-
vokého polioviru.

Divoký poliovirus zůstává endemický 
pouze ve dvou zemích: Afghánistánu a Pá-
kistánu.

Více než 20 milionů lidí dnes chodí nebo 
žije díky úsilí Rotary a našich partnerů 
v rámci Globální iniciativy pro vymýcení 
dětské obrny. 

Pouze v šesti zeměpisných oblastech se 
vyskytuje téměř 80 % polioviru na světě (k 8. 
říjnu 2024): Afghánistán, Pákistán, východní 
část Demokratické republiky Kongo, severní 
Jemen, severní Nigérie a jižní a střední So-
málsko. Tyto oblasti se nazývají „následné 
geografické oblasti“, jsou motorem přenosu 
polioviru a jsou ovlivněny konflikty, složitými 
humanitárními krizemi, odlehlými geografic-
kými oblastmi a konzervativními kulturami. 
V těchto oblastech se provádějí přizpůsobené 
strategie, včetně nabídky dalších služeb, kte-
ré odpovídají potřebám komunit, provádění 
multiantigenních kampaní s polio a dalšími 
vakcínami, zvyšování počtu míst environ-
mentálního dohledu pro rychlé odhalení 
viru a práce na zlepšení rutinního očkování.

GLOBÁLNÍ
VÝZVY

Globální iniciativa pro vymýcení 
dětské obrny (GPEI) nadále působí 

v některých z nejnáročnějších světových 
prostředí, včetně oblastí postižených 
konflikty, složitými humanitárními kri-
zemi, odlehlými geografickými oblastmi 
a konzervativními kulturami. 

Jsme si vědomi nedávného politic-
kého rozhodnutí afghánské vlády 

de facto provádět kampaně proti dětské 
obrně od mešity k mešitě, nikoli od 
domu k domu. Nadále spolupracujeme 
s našimi partnery a národními orgány na 
optimalizaci zvoleného způsobu očko-
vání s cílem realizovat program, který by 
zasáhl co nejvíce dětí a vymýtil dětskou 
obrnu v Afghánistánu.

V Pákistánu došlo k nebývalému 
pohybu obyvatelstva v důsledku 

repatriace afghánských uprchlíků do 
jejich vlasti, což ztěžuje očkování dětí 
na cestách. V komunitách s malým po-
čtem služeb existují skupiny lidí, které 
se očkování brání, aby využily svých 
požadavků na další služby. Program 
dětské obrny se snaží zmapovat pohyb 
obyvatelstva a integrovat program dět-
ské obrny s dalšími službami, aby byly 
uspokojeny potřeby komunity. 

Zatímco počet případů variantního 
polioviru typu 2 se od roku 2022  

meziročně snižuje, počet zemí posti-
žených variantním poliovirem typu 2 
zůstává stabilní. 

Vzhledem k současné epidemiolo-
gii divokého a variantního poliovi-

ru byla strategie 2022–2026 prodlouže-
na do roku 2029. Strategie má dva cíle: 
1) přerušit přenos divokého polioviru 
do konce roku 2025 a potvrdit jeho era-
dikaci do konce roku 2027 a 2) přerušit 
přenos variantního polioviru typu 2 do 
konce roku 2026 a potvrdit jeho elimina-
ci do konce roku 2029. 

Revidovaný víceletý rozpočet do 
konce roku 2029 bude projednán 

na zasedání Rady pro dohled nad polio 
dne 16. října 2024. Současný rozpočet 
na roky 2022–2026 činí 4,8 miliardy USD, 
z čehož je 980 milionů USD finanční  
mezera. Navrhovaný rozpočet pro pro-
dlouženou strategii 2022–2029 činí  
6,9 miliardy USD.

1

2

3

4

5

6

Překlad: FRANTIŠEK RYNEŠ, PDG
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Vymýcení dětské obrny je hlavní 
humanitární prioritou Rotary. 

Jsme organizací, která měla odvahu 
pustit se do celosvětového úsilí ochránit 
děti na celém světě před postižením nebo 
dokonce smrtí v důsledku dětské obrny, 
a jsme organizací, která má vytrvalost 
dokončit práci a dodržet slib daný dětem 
na celém světě.

Budeme důrazně usilovat o splnění dvou 
cílů strategického plánu GPEI.

Členové Rotary využijí svých silných 
stránek a budou pokračovat v úsilí 
o získávání finančních prostředků, 
obhajobu a zvyšování povědomí ve snaze 
o svět bez dětské obrny.

Vyzýváme členy Rotary, aby podpořili 
kampaň na získání finančních prostředků 
na projekt End Polio Now a pomohli nám 
dosáhnout ročního cíle 50 milionů USD. 

PODPOŘTE 
POKRAČUJÍCÍ 
PODPORU ZE STRANY 
ROTARIÁNŮ

téma
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ze světa

PAPENBURG 

Ta hřejivá záře!
Nápoj, který je charakteristický pro německé vánoční trhy, zahřívá sváteční dny.
Text: THILO BOLLENBACH, přeložil: FRANTIŠEK RYNEŠ, PDG

ěmecké vánoční trhy jsou oblíbené 
pro své sladké dobroty, ručně vyrá
běné drobnosti a sváteční atmosféru. 

Ale jaké je skutečné tajemství jejich hřejivé 
záře? Glühwein. Hrubý překlad tohoto ko
řeněného červeného vína říká vše: „zářivé 
víno“, což některé zdroje připisují žhavým 
žehličkám, které se kdysi používaly k ohře
vu nápoje. Nejznámější je Christkindles
markt v Norimberku, ale trhy se konají ve 
velkých i malých obcích po celé zemi. „Lidé 
se tam setkávají a baví se,“ vysvětluje Thilo 
Bollenbach. „Člověk dostane něco k jídlu 
a pití, zejména glühwein.“ Papenburský vá
noční trh se koná na velkém náměstí před 

mlýnem z 19. století během dvou víkendů 
v adventním období. Rotary klub Papen
burg zde provozuje stánek, kde se prodává 
glühwein a feuerzangenbowle, což je verze, 
kdy se bochník cukru namočený v rumu 
zapálí a nechá se kapat do vína.
PROSIT! Klub v Papenburgu prodá během 
dvou víkendů vánočního trhu ve svém městě 
asi 10 000 sklenic. To je více než 2 000 litrů 
glühweinu, který se vyrábí podle starého 
rodinného receptu z červeného vína, do
vezeného z jižní Francie. Členové klubu 
se spoléhají na pomoc rodiny a přátel, aby 
to zvládli. „Je to asi 400 hodin práce,“ říká 
Bollenbach. „Sami to nezvládneme.“

N

když je glühwein často součástí vá-

nočních trhů, Němci ho připravují 

i doma a podávají ho rodině a přátelům. Bo-

llenbachův recept obsahuje láhev červeného 

vína, šťávu ze dvou nebo tří pomerančů, cukr 

a sáček skořice a hřebíčku. Jakmile je sva-

řené víno horké, vytáhne se před podáváním 

koření, ochutná a podle potřeby přidá cukr. 

Text: DIANA SCHOBERGOVÁ

RECEPT

I
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z domova

PRACOVNÉ STRETNUTIE 
NA VEĽVYSLANECTVE USA 
V BRATISLAVE

Diskusia o spolupráci 
na projektoch pre mládež
Dňa 6. októbra 2024 sa v Bratislave uskutočnilo stretnutie medzi IPDG Katarínou 
Čechovou a Elizabeth Blumenthal, riaditeľkou Odboru pre styk s verejnosťou 
na veľvyslanectve USA v Bratislave.

Text: IPDG KATARÍNA ČECHOVÁ

tvá USA v Európe tento projekt nerealizujú. 
Sú ale otvorení hľadať iné konkrétne mož
nosti spolupráce, ako napr. spoločnú organi
záciu interaktívnych seminárov, workshopov 
a konferencií, ktoré by podporovali vzdelá
vanie mladých ľudí a ich zručnosti v uplat
ňovaní princípov demokracie, ľudských práv 
a právneho štátu. Veľvyslanectvo USA ponúk
lo predovšetkým možnosť zapojenia svojich 
odborníkov a diplomatických pracovníkov do 
prípravy takýchto seminárov a workshopov.

Elizabeth prisľúbila doplniť rozsah tém 
a poskytnúť informácie o vhodných kandi
dátoch na zapojenie sa zo strany veľvysla
nectva. Na nás, rotariánoch, bude príprava 
vhodného formátu a výber mladých ľudí so 
záujmom o veci verejné a získavanie a roz
voj ich líderských znalostí.

tretnutia sa zúčastnil i bývalý prezi
dent RC Bratislava International Greg 
Fabian. Spoločne diskusia bola zame

raná na zmonitorovanie možností spoluprá
ce pri vytváraní programov zameraných na 
rozvoj líderských schopností, občianskeho 
vzdelávania a spoločenskej zodpovednosti 
mládeže na Slovensku.

Elizabeth zhrnula minulé a súčasné ak
tivity veľvyslanectva zamerané na podporu 
mladých ľudí vo veku 15 až 24 rokov. Spome
nula, že veľvyslanectvo práve prehodnocuje 
svoje projekty, aby boli lepšie cielené na 
potreby slovenskej mládeže. Zaujímala sa 
o aktivity Rotary klubov v Česku a na Slo
vensku, ktoré sa venujú mladým ľuďom.

Katarína podrobne opísala službu mláde
ži v Rotary Dištrikte 2240, najmä výmenné 
študentské pobyty dlhoročne úspešne orga
nizované v našom dištrikte. Zmienila i veľmi 
pozitívne skúsenosti zo spolupráce s veľvy
slanectvom USA v minulosti na programe 
Junior Ambassadors. Elizabeth Blumenthal 
vysvetlila, že aktuálne už vôbec veľvyslanec

S

V prípade záujmu klubov o zapojenie sa do 
týchto aktivít, prosím, kontaktujte nás. 

Gregory Fabian
RC Bratislava International

gregory.fabian.jd@gmail.com

Nedávný kvalifikační seminář Na-
dace Rotary pro rotariánský rok 

2025/26 přilákal 43 rotariánů z našeho dis-
triktu. Po úspěšném absolvování semináře 
se kvalifikovalo 39 klubů, které tak získaly 
možnost čerpat podporu z Nadace Rotary 
na své projekty.

Během semináře jsme si připomněli, jak 
Nadace Rotary funguje, jaké jsou její hlavní 
programy a proč je důležité přispívat. Právě 
pravidelné příspěvky klubů umožňují reali-
zaci projektů, které mají pozitivní dopad na 
naše komunity i na svět jako celek. Klíčové 
je nejen dávat, ale i strategicky využívat 
možnosti podpory prostřednictvím Dis-
triktních a Globálních grantů.

Zaznělo mnoho praktických informací 
o podmínkách přidělování grantů, včetně 
toho, jak klubové příspěvky ovlivňují výši 
podpory. Důležitou myšlenkou bylo, že čím 
více společně přispějeme, tím větší dopad 
můžeme mít.

Pokud byste se chtěli dozvědět více 
o Nadaci Rotary a jejích možnostech, rádi 
se s vámi spojíme online a připravíme 
„povídání o Nadaci“ přímo pro váš klub. 
Neváhejte kontaktovat výbor Nadace Ro-
tary Distriktu 2240.

Text: HANA GAMROT

NADACE ROTARY

SEMINÁŘ 
NADACE ROTARY: 
KAŽDÝ PŘÍSPĚVEK 
MÁ SMYSL, 
V TOM JE KOUZLO 
ROTARY!
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V mýtech bývá připomenuto i to, co v sobě 
nese úžasný potenciál – Slunce svítí na 
všechny, a ne jen na někoho. Slunce svítí 
dokonce i na ty, které můžeme považovat 
za „zlé“ a nejsou nám sympatičtí. To je první 
důležitý moment, který je zmíněn i v Bibli, 
v Matoušově evangeliu – „on dává svému 
slunci svítit na zlé i dobré.“ A vy ho v tom 
následujte, vyplývá z toho. Onen sluneční 
cyklus pak vnášel do života člověka a lidské 
společnosti sice stále se opakující, ale vždy 
znovu prožívané drama, a to nejcitelněji 
v době zimního slunovratu. Lidé nevědě-
li, že „ubývání Slunce“, tedy krácení dnů 
a prodlužování noci je způsobeno sklonem 
zemské osy k rovině ekliptiky, tedy k rovi-
ně, ve které se Země kolem Slunce otáčí, 
ale vnímali ono postupující mizení Slunce 
a zkracování doby jeho svitu jako existenci-
ální zápas, který může také jednou skončit 
jeho zmizením, a tím i koncem života na 
Zemi. Různé svátky a magické obřady, kte-
ré na pomoc Slunci v té době lidé konali, 
měly Slunci v tomto boji napomoci. Jak na-
pomoci božstvu, spojovanému s dobrem? 
Jak jinak než tak, že budeme jeho činnost 
napodobovat. Tak to velí magické myšlení, 
které v těchto oblastech hrálo rozhodující 
roli. Obdarovávání se, projevy přízně a sou-
náležitosti, to patřilo k tradicím a náplni 
svátků tohoto času, jako byly třeba římské 
Saturnálie. V nich se dokonce lidé snažili 
navrátit zlatý věk, o kterém byli přesvědče-
ni, že byl na počátku, a snažili se alespoň 
pár dní žít podle tohoto „zlatého vzoru“, to 
jest ve vzájemném přátelství a svornosti. 
Panovala rovnost, a to až tak, že páni ob-
sluhovali své otroky, panovalo tedy přá-
telství, dalekosáhle přesahující to přiroze-
né, kmenové, třídní. V tyto posvátné časy 
bylo nemyslitelné vést boj, válku. I když 
v judaismu a křesťanství dostává Slunce 
pouze roli božího stvoření a všechno jeho 
dobro se vztahuje na Tvůrce, platí to, co 
bylo v souvislosti s ním pociťováno a ře-
čeno v podstatě dál. Platí dál, že by si lidé 
měli společně uvědomovat svůj společný 
lidský úděl, a to se nejsilněji a nejpříjem-
něji děje při společné radosti ve sváteční 
čas. Jenomže, právě zde je možné vidět je-
den zásadní rozdíl. Některé svátky mohou 
posilovat to přátelství, které bych nazval 
„kmenové“. I. P. Pavlov by ho asi přiřadil 
k první signální soustavě. K tomu vedou 
oslavy kmenových insignií, vůdců a váleč-

vědomé Já, totiž jeho duše. S tím souvisí 
i další oblast, vyžadující podobné periodic-
ké seřízení, nastavení a údržbu – to je lidská 
pospolitost a vztahy v ní. Je příznačné, že 
tato „péče o duši“ byla důležitou součás-
tí všech kultur, a mnohde také dosud je. 
I u nás tomu tak bylo, a sám pamatuji půso-
bení tradice, promlouvající ve slavnostech 
a svátcích, zvycích či příslovích. Cílem bylo 
právě to naladění duše či mysli, ze kterého 
vyplývá i pozitivní vztah k životu i světu, 
a právě to je i základem vztahu, který na-
zýváme přátelství. Tu je směle možné říci, 
že právě zde zeje obrovský deficit našeho 
času a našeho lidství. Konflikty, odcizenost, 
války, to vše pramení z toho, že se lidské 
mysli „bez servisu“ vracejí do svých divo-
kých pralesních podob, jenomže dnes se už 
lidé nemlátí klacky… Jak tedy k onomu přá-
telství přispíval ten pošmourný čas, který 
obvykle chceme mít co nejdříve za sebou?

Základní osnovou nejstarších svátků byl 
koloběh ročních dob, a především pak jeho 
ústřední bod a postava, kterou bylo Slunce. 
Slunce bylo prakticky ve všech kulturách 
božstvem, i když ne vždy tím úplně nej-
vyšším. Tím podstatným byl ovšem jeho 
charakter, pod jakým v mýtech a bájích vy-
stupovalo. Slunce totiž vždy představovalo 
božstvo dobré, laskavé a člověku přátelské. 

ážení rotariánští přátelé, vstou-
pili jsme do podzimního času, 
blíží se zima a závěr roku. Na-
jdou se jistě lidé, mající právě 

v podzimních plískanicích s poletujícími 
sněhovými vločkami zalíbení, ale těch asi 
nebude mnoho. Hluboký a zásadní význam 
tohoto času asi leží někde jinde. Je to, či spí-
še řečeno – býval to čas největších svátků, 
majících naprosto zásadní roli jak v životě 
jednotlivce, tak v životě lidské pospolitosti. 
A dokonce tam můžeme nalézt i něco, co 
patří k Rotary. O co jde?

Jakékoliv zařízení, jen o trochu složitější 
než motyka nebo dláto, potřebuje čas od 
času či dokonce naprosto pravidelně jistou 
údržbu a seřízení, tedy servis. Platí to pro 
hudební nástroje, stejně tak i pro elektro-
niku nebo automobil. Byl by div, kdyby ta-
kovou periodickou údržbu nepotřebovalo 
i to, co vytváří a představuje v člověku jeho 

z domova

Nadějné poselství 
a výzva zimního 
slunovratu

Text: MILAN KLAPETEK

V
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níků. Jenomže v onom slunečním i evange-
lijním pochopení jde o přátelství a pozitivní 
vztah přes hranice názorových, politických 
či náboženských táborů, a teprve to bude 
asi to přátelství, o které jde v Rotary. Ono 
takové přátelství zrozené a zocelené v boji 
proti nenáviděnému nepříteli může leckdo 
považovat za krásné a vzácné, ale ono „kos-
mické“ bude to, které se například projevilo 
za 1. světové války přátelským vánočním 
setkáním vojáků bojujících na frontě proti 
sobě. A to je to, k čemu vedlo člověka nám 
všem společné Slunce a svátky s ním spoje-
né. To je přátelství 2. signální soustavy, to 
je to přátelství civilizované a rotariánské. 
Ale na to jsou, pane, paragrafy...! řekne nám 
jistě někdo. Ano. Jsou. Ačkoliv to mnozí 
netuší, pohanské svátky slunovratu se poz-
ději přetransformovaly v křesťanské Váno-
ce. Zimní slunovrat jako takový zastínily 
oslavy příchodu Ježíše Krista na svět. I ten 

ovšem představuje lásku, světlo, dobrou 
vůli a novou naději, takže obě dvě tradice 
vlastně mají velmi podobnou symboliku.

Rotariánská myšlenka je v dokonalém 
souladu s prapůvodním poselstvím svátků 
toho času, ve kterém se nalézáme. A rota-
riánské přátelství by tedy mělo být to „slu-
neční“. Ne to kmenové. To je v jistém smyslu 
jeho pravý opak a přímo popření. Přátelství 
„přes hranice“ je pravý a pro budoucnost 
lidstva nezbytný poklad. Varujte se tedy 
padělků, radili dobře staří obchodníci.

Radostný a nadějeplný závěr roku 
vám přeje Milan Klapetek, 
samozvaný švandymistr.

Ono takové 
přátelství zrozené 
a zocelené v boji 
proti nenáviděnému 
nepříteli může 
leckdo považovat 
za krásné a vzácné, 
ale ono „kosmické“ 
bude to, které se 
například projevilo 
za 1. světové 
války přátelským 
vánočním setkáním 
vojáků bojujících na 
frontě proti sobě
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zo sveta

Samantha Cristoforettiová odmalička 
snívala o návšteve vesmíru. 
Dnes sa o svoju lásku k nemu delí 
s ostatnými pozemšťanmi.

REPORTÁŽ

Kam sa ešte 
žiadny tiktoker 
nevydal

Cristoforettiová na 
Medzinárodnej vesmírnej stanici

Text: Diana Schobergová, 
preklad: Karolína Kollárová
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istom zmysle išlo o bežné stretnutie Rotary klubu. V príjemný 
pondelkový večer sa niekoľko desiatok členov Rotary klubu 
Köln am Rhein stretlo v jednej zo známych budov Kranhaus. 

Rečníčkou mala byť v ten večer ich členka, ktorá si pre nich pripravila 
virtuálnu prehliadku svojho naozaj výnimočného pracoviska. Inter
netové pripojenie na jej strane je nestabilné a členovia netrpezlivo 
očakávajú jej prednášku. Napokon sa konečne objaví a vtedy klubové 
stretnutie naberie úplne iné rozmery. Samantha Cristoforettiová, as
tronautka na Medzinárodnej vesmírnej stanici (ISS), sa totižto vznáša. 

Cristoforettiová je vo vesmíre už štyri mesiace a ide o jej druhú 
misiu. Nachádza sa na vesmírnej stanici slúžiacej na výskum, kto
rá je veľká asi ako šesťizbový dom a každých deväťdesiat minút 
obehne zem. To, aké osobné veci si astronauti donesú, je prísne 
kontrolované, pričom hmotnostný limit je len 3,3 kg. Cristoforet

tiová medzi niekoľko vybraných predmetov zaradila červenobielu 
zástavu Rotary klubu Köln am Rhein. Členovia klubu odmenia jej 
prednášku búrlivým potleskom. Cristoforettiová sa vzdiali od kamery 
a na obrazovke za ňou pláva vzduchom klubová vlajka.

 V sedemnástich rokoch, v poslednom ročníku strednej školy, sa 
stala výmennou študentkou v meste St. Paul v štáte Minnesota. 
Počas výmenného roka absolvovala vesmírny tábor, o ktorom ho
vorí: „Týždeň som sa mohla hrať na astronautku. Vďaka tomu som 
sa priblížila k vesmíru.“ Po návrate domov študovala inžinierstvo 
a stala sa jednou z prvých pilotiek stíhačky v talianskom letectve. 
Európska vesmírna agentúra dovtedy prijímala astronautov len 
dvakrát, naposledy začiatkom 90. rokov, keď bola Cristoforettio
vá iba tínedžerka. Keď v roku 2008 agentúra oznámila, že prijíma 
prihlášky, Cristoforettiová sa rozhodla chopiť príležitosti. Spolu 
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s 8 412 kvalifikovanými uchádzačmi sa tak podrobila náročnému 
prijímaciemu procesu. Nakoniec dostala správu, na ktorú netrpezlivo 
čakala. Splnil sa jej detský sen.

V septembri 2009 sa začala pripravovať na misiu na Medzinárod
nej vesmírnej stanici. Trénovala napríklad výstup do otvoreného 
vesmíru, ktorý na zemi prebieha vo vode, ktorá simuluje beztiažový 
stav, či získala na mieru šité skafandre: jeden americký, jeden ruský.

Počas jedného z týchto tréningov sa stretla s Berndom Böttigerom, 
členom Rotary klubu Köln am Rhein. Böttiger je medzinárodne uzná
vaný odborník na urgentnú medicínu a preto učí astronautov resus
citačné techniky. „Zapôsobila na mňa. Bola mimoriadne pozitívna, 
mimoriadne húževnatá, mimoriadne priama a mimoriadne sústre
dená,“ hovorí. „Chápem, že ju vybrali spomedzi tisícov uchádzačov.“ 
V novembri 2014 bola Cristoforettiová konečne pripravená vyletieť do 

„Pôjdem niekedy na Nový Zéland, 
či do Patagónie? Keď som bola na 
vesmírnej stanici, lietali sme nad 
Novým Zélandom každý deň. 
Chcela by som ísť na všetky miesta, 
ktoré vďaka pobytu vo vesmíre 
veľmi dobre poznám. Na Zemi 
sú však veľmi ďaleko.“

Súčasťou vedeckej práce, ktorá má zistiť 
ako sa ľudské telo mení vo vesmíre, je aj 
meranie telesného tuku a svalovej hmoty E
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vesmíru. Na vesmírnu stanicu dorazili približne po šiestich hodinách. 
Nasledovalo niekoľko hodín procedúr. Potom sa otvoril prielez medzi 
ruskou kozmickou loďou Sojuz a výskumnou stanicou. Veliteľ misie 
Škaplerov ju jemne potlačil a Cristoforettiová sa dostala dovnútra. 
„Je to ako druhé narodenie,“ opisuje, „jedna z tých vzácnych chvíľ 
medzi minulosťou a budúcnosťou.“ Takto sa stala 216. človekom, ktorý 
kedy žil na vesmírnej stanici. Posádky letiace do vesmíru vykonávajú 
rôzne rituály, no jeden z nich bude znieť povedome aj členom Rotary. 
Po príchode na vesmírnu stanicu dostávajú noví astronauti odznak, 
ktorý je symbolom ich príslušnosti k elitnému vesmírnemu klubu.

Cristoforettiová sa zúčastnila dvoch misií. Prvej od novembra 2014 
do júna 2015, čo bol v tom čase najdlhší pobyt ženy vo vesmíre a druhej 
od apríla do októbra 2022, počas ktorej bola niekoľko týždňov veliteľkou 
vesmírnej stanice, čím sa stala prvou ženou v Európe na tejto pozícii.

Pracovný deň astronauta trvá približne od 7:00 do 19:00 a začína sa 
ranným stretnutím. Vesmírna stanica slúži predovšetkým na vedecký 
výskum. Počas svojich misií tak Cristoforettiová prispela k výskumu 
v oblasti zdravia, fyziky emulzií a vlastnosti kovov.

Počas svojej druhej misie sa Cristoforettiová, ako prvá Európanka, 
zúčastnila sedemhodinového výstupu do otvoreného vesmíru. Spolu 
s ruským kolegom rozmiestnili desať satelitov, ktoré boli súčasťou 
experimentu a pracovali na robotickom ramene pripevnenom na 
vonkajšej strane vesmírnej stanice, ktoré pomáha astronautom pri 
údržbe. „Je to ohromujúce a zároveň psychicky a fyzicky náročné, 
najmä ak ste taká malá žena ako ja,“ vysvetľuje. „Počas samotnej 
aktivity ste plne sústredený a musíte mať pevnú vôľu, no keď ste 
hotový, naplno si to uvedomíte. Celé mi to prinieslo obrovský pocit 
úspechu. To, že som mohla byť vo voľnom vesmíre, je úžasný zážitok.“

Cristoforettiová je astronautka, inžinierka, pilotka stíhačky a sen
zácia TikToku. Popis k jej profilu na tejto platforme znie takto: As
tronautka Európskej vesmírnej agentúry, ktorá odvážne kráča tam, 
kam sa ešte žiadny Tiktoker nevydal.

Na TikToku sa venuje rôznym témam: od vedeckých experimentov 
až po zaujímavosti zo života vo vesmíre. Nájdete tam videá o tom, ako 
sa používa vesmírna toaleta, úvod do stavu bez tiaže, či let do polárnej 
žiary. „Chcela som vyskúšať niečo nové a zároveň osloviť mladých 
ľudí. Všetci mi hovorili, že mám vyskúšať TikTok,“ vysvetľuje. O tejto 
platforme toho veľa nevedela, no skúsila to a dobre sa pritom zabavila.

Hoci vie byť práca na vesmírnej stanici náročná, Cristoforettiová 
našla aj iné spôsoby, ako si spestriť život na obežnej dráhe. Pred 
svojou prvou misiou sa táto typická Talianka spojila so spoločnosťou 
Lavazza a na palubu priniesla prvý vesmírny kávovar na espresso, 
ktorý pomenovala ISSpresso.

Na zemi Cristoforettiová žije so svojím partnerom a dvoma deťmi 
v Kolíne nad Rýnom. Böttiger, na ktorého zapôsobila jej povaha, 
ju medzi prvou a druhou misiou pozval do Rotary klubu Köln am 
Rhein. „Podľa mňa je Rotary príležitosť na zblíženie sa s mnohými 
ľuďmi, ktorí chcú žiť zmysluplne,“ opisuje Cristoforettiová. „A kto by 
nechcel stolovať s astronautom?“ 

Okrem vesmíru sa Cristoforettiová dostala na dno oceánu ako 
veliteľka posádky misie NEEMO 23 či do nórskych fjordov, kde sa 
zúčastnila terénnej expedície skúmajúcej geológiu podobnú tej me
sačnej. Išlo o nácvik potencionálneho výskumu na Mesiaci.

Cristoforettiová sa počas svojej kariéry ocitla v hlbinách oceánov 
i vo vzdialenom vesmíre, čo ju teda ešte čaká? Ona sama sa zamýšľa 
nad touto otázkou: „Pôjdem niekedy na Nový Zéland, či do Patagónie? 
Je to ozaj ďaleko. Treba do toho investovať veľa času a úsilia. Keď 
som bola na vesmírnej stanici, lietali sme nad Novým Zélandom 
každý deň. Stačilo sa len pozrieť z okna. Chcela by som ísť na všetky 
miesta, ktoré vďaka pobytu vo vesmíre veľmi dobre poznám. Na Zemi 
sú však veľmi ďaleko.“

Zhora: Cristoforettiová máva na rozlúčku, 
zatiaľ čo sa jej posádka pripravuje na odlet 
z vesmírnej stanice.
Návrat na Zem po trojhodinovej ceste;
Cristoforettiová (uprostred) sa po svojej 
druhej misii vracia do svojho rodného mesta
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Letní tábory – nejčastěji se jedná o 10- až 
20denní pobyty s různorodým zaměřením 

na sport, kulturu, historii a celkové poznání 
pořádající země. Až na výjimky se letní tábory 
konají v období červen až září. U většiny táborů 
je pravidlem, že se z jedné země může zúčastnit 
pouze jeden, max. dva zástupci. Základní vě-
kovou skupinu, pro kterou jsou tábory určeny, 
tvoří středoškolská až vysokoškolská mládež ve 
věkovém rozmezí od 13 do 25 let. Počet účastníků 
tábora se obvykle pohybuje mezi 8–25 studenty.

V roce 2024 jsme na letní tábory do zahraničí 
vyslali 102 studentů, kteří se zúčastnili 74 tá-
borů. Nejvíce jich zorganizovaly Rotary kluby 
v Turecku – 12, 10 táborů bylo v Itálii, v Dánsku 5, 
v Belgii, Maďarsku, Rumunsku, Španělsku a na 
Tchaj-wanu po 4, ve Francii, Polsku a Norsku 
po 3, 2 tábory byly v Brazílii, Finsku, Německu, 
Švýcarsku a v USA, a po jednom v Anglii, Egyp-

tě, Holandsku, Kanadě, Rakousku a Švédsku. 
V našem distriktu jediný tábor s 10 účastníky 
zorganizovaly RC Martin a Žilina.

Rodinná výměna je krátkodobou výměnou 
mezi dvěma konkrétními hostitelskými 

rodinami. Její trvání se pohybuje zpravidla 
mezi šesti a osmi týdny, kdy student tráví jeden 
měsíc doma se zahraničním studentem a jeden 
měsíc v zahraničí. Může však být i delší či kratší, 
dohodnou-li se rodiny mezi sebou. Obvykle se 
koná během letních měsíců. V případě, že si to 
obě rodiny přejí, nebo je třeba se přizpůsobit 
rozdílnému času konání školních prázdnin, je 
možné ji uskutečnit i v zimě, nebo kombinovaně. 
Program je určen pro studenty ve věku od 15 do 
19 let včetně.

 Velmi zajímavé nabídky na rodinné výměny, 
které mohou být variantou pro ty studenty, kteří 
nechtějí odjet na celý školní rok na výměnu 
dlouhodobou, máme nyní od australských dis-
triktů. Jejich student k nám přiletí na 3 měsíce 
v zimě, a naopak náš student stráví v Austrálii tři 
měsíce v létě. Součástí této výměny je i studium 
na střední škole.

V létě letošního roku se uskutečnilo 9 rodin-
ných výměn: 3 s Itálií, po jedné pak s Argentinou, 
Finskem, Francií, Indií, Švýcarskem a USA. V lis-
topadu přiletí studentka z Austrálie, studentka 
z Česka pak odletí v červnu 2025.

Text: JAROMÍR BARÁK
ředitel Rotary Youth Exchange 
Czechia, z.ú.

RYE 

Rotary Youth 
Exchange Czechia – 
krátkodobé výměny

CULTURAL CULINARY CAMP 
NA TCHAJ-WANU
Jan Bašta, RC Plzeň

Kemp pořádal Rotary Distrikt 3502 
z města Taoyuan na severozápadě 
Tchaj-wanu. Kemp se odehrával od 
poloviny do konce července a já se 
rozhodl, že zůstanu na ostrově ještě 
o pár dní déle a navštívím tchajwan-
ské přátele, které jsem potkal na mi-
nulých Rotary kempech. Název kempu 
zněl Cultural Culinary Camp. Kemp 
čítal 26 účastníků od Španělska až po 
Indonésii. Program byl rozdělen na 
dvě části. První týden byl věnován ta-
mější kultuře, jídlu a zvyklostem. By-
dleli jsme na kolejích univerzity 
Chung Yuan v Taoyuanu. Dostali jsme 
zajímavý vhled do fungování komuni-
ty pod záštitou Carpenter House Ta-
oyuan, která nabízí drobnou práci 
a přístřeší komukoliv, kdo o to požá-
dá. Většina aktivit se musela během 
prvního týdne odehrávat v klimatizo-
vaných místnostech. Venkovní teploty 
se během dne pravidelně dostávaly 
ke 40 °C a vysoká vlhkost vzduchu 
pocitovou teplotu o nějakých 5 °C ješ-
tě navyšovala. Proto se výlety usku-
tečňovaly až ve večerních hodinách, 
například na proslulý Night Market 
v Taoyuanu. Když počasí dovolilo, vy-
dali jsme se na celodenní výlet do 
přímořské horské oblasti Jioufen. 
Proslulá místní Old Street je jedním 
z nejlepších momentů celého kempu. 
Na konci týdne jsme ještě před hláše-
ným tajfunem stihli jednodenní raf-
ting na místní řece. Tajfun trochu 
ovlivnil náš program, takže jsme strá-
vili polovinu neděle v karaoke baru. 
Skvělý byl výlet do přírody východně 
od Taoyuanu. Byl to výborný trail přes 
lanové mosty v lesích, které místy 
připomínaly džungli, s následným 
zchlazením v horské řece. Pak jsme 
vysokoškolské koleje vyměnili za šes-
tidenní pobyt u tchajwanských rodin 
z Rotary Distriktu 3502. Poslední dny 
kempu jsme strávili v hlavním městě 
Tchaj-peji. 

Většinu článků jsme museli pro omezený prostor 
v tištěném časopise zkrátit. V plném znění, 

včetně dalších fotografií, a také přihlašovací 
formulář na krátkodobé pobyty organizované RYE 

CZ v roce 2025 najdete na našem webu
https://rye2240.org/

Součástí programu Rotary Youth 
Exchange jsou i krátkodobé výměnné 
pobyty. V našem distriktu, a v podstatě 
i ve všech evropských zemích, jsou 
nejpopulárnější letní tábory. Zámořské 
země pod pojmem krátkodobé výměny 
rozumějí převážně rodinnou výměnu. 
Administraci krátkodobých výměn se 
v RYE CZ věnují DGE Jan Bílek (RC Jičín 
– Nymburk) a Žiga Schmidt (RC Piešťany).

Letní 
tábory 
2024
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FINSKÉ DOBRODRUŽSTVÍ 
S LEADERSHIPEM
Markéta Baštová, RC Plzeň Beseda

Na začátku srpna jsem se vydala do 
Finska na Rotary kemp, který se ko-
nal ve městě Turku. Byl rozdělený do 
dvou částí – první jsme strávili v hos-
titelských rodinách a druhou potom 
společně v kempu, kde probíhaly 
lekce a workshopy na téma leader-
ship, zaštiťované organizací Ryla. 
Po příjezdu do Helsinek jsme se 
s mojí spolubydlící Elzou dopravily 
do Turku, kde na nás čekala naše ro-
dina. Konkrétně Tiina a její syn Aalle, 
kteří nám vysvětlovali všechno o fin-
ské historii, gastronomii a kultuře. 
Poznali jsme díky nim i finskou sau-
nu, která neodmyslitelně patří ke ka-
ždému domu. Během týdne jsme si 
prohlédli celé město Turku, navštívili 
místní hrad i místní národní parky. 
Nejvíce mě asi zaujala návštěva Tur-
ku Rock Academy. Většina organizá-
torů kempu byla k mému překvapení 
hudebně založená, a proto návštěvu 
tohoto nahrávacího studia zařadili. 
Toto nahrávací studio je dostupné 
všem mladým umělcům, kteří by si 
jinak takové vybavení nemohli dovo-
lit. Poslední den našeho prvního týd-
ne jsme strávili pečením finských 
specialit, konkrétně karelských piro-
hů (karelian pie) a borůvkových kolá-
čů. Druhý týden našeho pobytu byl 
věnován přednáškám a lekcím na 
téma leadership. Některé z nich byly 
opravdu zajímavé a přínosné, napří-
klad když jsme si každý udělali 
osobnostní profil a pak diskutovali, 
co můžeme zlepšovat. Nebo když 
jsme dostali marketingový plán pro 
firmu na deskové hry a museli uvést 
výrobky na trh. Z Finska si odvážím 
spoustu nových přátelství, poznatků 
a zkušeností. Jsem velmi vděčná za 
možnost tuto zemi navštívit a dou-
fám, že tam někdy budu moci znovu 
zavítat.

V DÁNSKU JSEM POPRVÉ 
HRÁLA GOLF 
Natálie Bezdíčková, RC Pardubice

Letošní prázdniny mi poskytly už tře-
tí příležitost zúčastnit pobytu v za-
hraničí, tentokrát v Dánsku, ve městě 
Varde. Přesný program jsem až do 

příjezdu do samotné hostitelské ro-
diny neznala. Čekala na mě usměva-
vá starší paní, se kterou jsem se 
hned díky její perfektní angličtině 
bez problémů domluvila. Odvezla 
mě do útulného domečku, kde jsem 
první tři dny bydlela. Během těchto 
tří dnů jsem už potkala pár spolu-
účastníků kempu. Třetí den nás če-
kalo samotné setkání všech účastní-
ků kempu a přejezd do našeho 
nového bydliště, kterým byla soukro-
má škola, kde jsme spali ve třech tří-
dách na matracích na zemi. Zní to 
trochu nepohodlně a občas si někdo 
postěžoval, ale mně se spalo skvěle. 
Celkově nás bylo osmnáct, národ-
nosti byly různé, ale až na čtyři 
z Tchaj-wanu všichni z Evropy, do-
konce jsme byli dva z České republi-
ky. Co se týče programu, tak mezi 
nejsilnější zážitky patřil určitě Lego-
land, ale mimo ten jsem si například 
poprvé vyzkoušela golf, football-
-golf a dokonce i ladder-golf. Na-
vštívili jsme kraví farmu, tři muzea, 
vikingské středisko, hráli jsme bow-
ling a provozovali mnoho dalších ak-
tivit, které měly jak poznávací, tak 
sbližovací účel. Hlavní organizátoři 
kempu byli trochu starší, jejich věk 
se pohyboval kolem 70 let a poprav-
dě tomu program občas trochu od-
povídal. Měli jsme někdy hodně času 
na věci, na které by ho ani tolik po-
třeba nebylo, ale byli moc milí 
a ochotní. Opět jsem potkala úžasné 
lidi, skvěle jsme si jako parta sedli 
a fakt, že jsme bydleli deset dní 
všichni pospolu, tomu určitě hodně 
napomohl. Doufám, že se alespoň 
s některými ještě někdy uvidím.

BELGIE UŽ PRO MĚ NIKDY 
NEBUDE JEN O VAFLÍCH, 
DOBRÉM PIVU A ČOKOLÁDĚ
Klára Birtusová, RC Praha City

Konec léta byl těžký. Bolelo to, a při-
tom jsem to ani nečekala. Celé dva 
týdny byly plné smíchu a zážitků. 
Potkala jsem spoustu skvělých lidí. 
První den jsme se ubytovali a šlo se 
na společnou večeři. Druhý den za-
čal projížďkou na kole po městě 
s průvodcem, která byla skvělá. Ant-
verpy jsou druhým největším námoř-
ním přístavem v Evropě a pátým na 

světě. Odpoledne nás čekala týmová 
hra a večeře. Neznali jsme se, jenže 
každý tam přijel s otevřenou myslí 
a chtěl se o ostatních dozvědět co 
nejvíc. Když přišel večer a jeli jsme 
do restaurace, tak jsme se spolu 
všichni bavili, jako bychom se znali 
deset let. Třetí den jsme téměř celý 
sportovali, učili nás pádel. Je to 
něco mezi squashem a tenisem. 
Všichni jsme to hráli poprvé a zjistili 
jsme, že je to v Belgii poměrně popu-
lární. Večer nás čekala ještě all you 
can eat ribs. Ten den jsem měla hod-
ně “poprvé”.  Další den jsme byli ve 
dvou galeriích. První byla moderní. 
Majitel ji otevřel jen pro nás. Pak nás 
čekalo KMSKA – královské muzeum 
výtvarného umění. Musím říct, že 
v hezčí galerii jsem asi nebyla. Pátý 
den nás čekal jeden z našich prvních 
výletů, a to Brugge. Navštívili jsme 
Lier, malé městečko s pohostinnými 
lidmi a malebnou architekturou. Sa-
mozřejmě hlavní město Brusel a Me-
chelen. Jeden den jsme také sjížděli 
řeku na kánoích a nevěřili byste, ko-
lik národností tenhle sport moc ne-
praktikuje. Konec se zdaleka ještě 
neblížil, ale já už jsem věděla, že 
Belgie u mě v srdci bude mít své 
speciální místo. Teď, když jsem zpět, 
tak se to jen více utvrdilo. Děkuju za 
vše, co jsem mohla zažít.

LETNÍ KEMP V NORSKU = 
PŘÁTELÉ NA CELÝ ŽIVOT!
Lucie Fiedlerová, RC Hradec Králové

Léto v Norsku plné různých aktivit byl 
ideální plán na prázdniny. Sraz byl ve 
městě Kristiansand, více než 300 km 
jižně od Osla. Odtud nás členové Ro-
tary odváželi do hostitelského města 
Mandal. Hned druhý den jsme se vy-
dali na plavbu k majáku. Večer nás 
čekala naučná prezentace o programu 
Rotary. Třetí den jsme navštívili nejjiž-
nější bod Norska – mys Lindesnes. 
Cestou zpět jsme viděli i unikátní pod-
mořskou restauraci, z níž je možné 
pozorovat přirozený život pod vodou. 
Další den nás čekal přesun do města 
Notodden, kde sídlí druhý z hostících 
Rotary klubů. Během odpoledne jsme 
si zahráli boj o vlajku. Pátý den byl  
věnován celodennímu výstupu na 
Gaustatoppen, nejvyšší horu v oblasti 
(1 833 m n. m.). Poslední den ve městě 
Notodden jsme strávili prohlídkou 
muzea, procesu výroby hnojiva s vyu-
žitím vodní energie, díky čemuž se 
město proslavilo. Pravděpodobně nej-
známější památkou v okolí je největší 
dřevěný kostel v Norsku, Heddal stav-
kirke, postavený ve 13. století. Pobyt 
v tomto klubu byl zakončen plachtě-
ním k pergole u jezera, kde jsme měli 
venkovní grilování společně se členy 
Rotary. Poslední zastávkou byl Rotary 
klub Svelvik. Malé město Svelvik jsme 
si prohlédli a pak podnikli celodenní 
výlet do Osla. Velké díky patří také 
členům RC Hradec Králové, že mi dali 
možnost na tento kemp vyjet a odvézt 
si nezapomenutelné zážitky. I přesto, 
že jsem se ze začátku bála jet na 
kemp, kde nikoho neznám, mi po pár 
dnech přišlo, jako bychom se v naší 
partě znali již několik let. 
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OSMNÁCTINY JSEM OSLAVIL 
V NIZOZEMSKU 
Jiří Fojtík, RC Jičín-Nymburk

Tento rok jsem díky Rotary měl mož-
nost o prázdninách navštívit Nizozem-
sko, kde jsem strávil dva úžasné, pro-
gramem nabité týdny. Místní rotariáni 
nás přivítali s úsměvem a od začátku 
jsme se cítili jako doma. První společ-
nou večeři v hostitelské rodině jsme 
vařili lasagne, což byla výborná aktivi-
ta na to, abychom se lépe poznali. Můj 
hostitelský otec jménem Jan byl jako 
všichni Nizozemci moc milý, přátelský 
a vždy jsme si měli o čem povídat. Ka-
ždé ráno nás Jan odvezl na místo, kde 
jsme se opět setkali jako celá skupina 
a odkud jsme cestovali dál. Navštívili 
jsme například muzeum Vincenta van 
Gogha a jeho rodné město, golfový 
turnaj, Severní moře a velmi zajíma-
vou kraví farmu, kde jsme se dozvědě-
li něco o problémech dnešních země-
dělců. V pátek jsme se oficiálně 
rozloučili s tímto Rotary klubem, pro-
tože jsme se přesouvali na druhou po-
lovinu kempu na jih Nizozemska pod 
vedením jiného klubu. V mé nové hos-
titelské rodině jsem byl přivítán naro-
zeninovým dortem, protože jsem prá-
vě slavil své osmnácté narozeniny. 
Toto neočekávané gesto mě opravdu 
dojalo a ihned jsem se sblížil se svou 
novou hostitelskou rodinou. Druhý tý-
den mého pobytu v Nizozemsku byl 
také velmi nabitý. Navštívili jsme Am-
sterdam, poprvé v životě jsem vyzkou-
šel vodní lyže a získal představu 
o tom, jak se žije na jihu Nizozemska. 
V pátek večer 12. července jsme se 
všichni rozloučili a v sobotu nás hosti-
telské rodiny odvezly na letiště. Ačko-
liv jsou odjezdy vždy smutné, odjížděl 
jsem šťastný, protože jsem se potkal 
s tolika novými a zajímavými lidmi, 
poznal kulturu pro mě nové země  
a už teď se těším na další prázdniny, 
až zase někam vyrazím.

SAILING CAMP KARLSHAMN, 
ŠVÉDSKO
Helena Frantová, RC Frýdek-Místek 
a Kopřivnice

V polovině prázdnin jsem měla mož-
nost strávit deset dní na táboře Ro-
tary v menším přímořském městě 

Karlshamn na jihu Švédska. Kemp 
byl zaměřený především na „sailing“, 
tedy plachtění v menších lodích pro 
posádku složenou ze tří účastníků 
kempu a instruktora. Později se ale 
naše schopnosti zlepšily natolik, že 
jsme zvládli řídit loď i bez instrukto-
ra. Výcvik na plachetnicích probíhal 
sice každý den, ale podnikli jsme 
i nespočet jiných aktivit. Například 
výlet v kajacích, při kterém nás natá-
čela i místní televize, stanování na 
ostrově Fölso, kde jsme měli barbe-
cue a mohli si vyzkoušet vodní lyže, 
a nechyběla ani velkolepá garden 
party pro všechny účastníky s hosti-
telskými rodinami. Já jsem bydlela 
u skvělé hostitelské rodiny společně 
se třemi dalšími účastníky z Itálie, 
Litvy a Belgie, stali se z nás dobří 
přátelé a už teď se těším, až se (ne-
jen s nimi) opět setkám. V klubu pří-
mo u moře jsme mívali obědy a také 
FIKU – tedy přestávku na kávu a sko-
řicovou rolku. Také jsme se často 
koupali, voda v Baltském moři byla 
ale ledová, takže jsme v ní vždy vydr-
želi jen pár sekund. Na zážitky, které 
si z kempu odnáším, nikdy nezapo-
menu. K srdci mi přirostla spousta 
přátel z celé Evropy a já jsem moc 
vděčná, že jsem se mohla zúčastnit 
a kemp prožít. Tímto bych chtěla ve-
lice poděkovat organizaci Rotary 
Youth Exchange Czechia i místnímu 
Rotary klubu Frýdek-Místek a Kop-
řivnice.

MÔJ LETNÝ DVOJTÝŽDŇOVÝ 
KEMP V TURECKÝCH 
HORÁCH ULUDAĞ
Alexandra Haňová, RC Košice Country

Tento rok som mala jedinečnú príle-
žitosť stráviť dva týždne v letnom 
kempe v tureckých horách Uludağ. 
Každý deň sme mali naplnený špor-
tovými aktivitami, či rôznymi team-
buildingmi, aby sme sa lepšie spo-
znali aj medzi skupinami. Počas 
kempu nás zobrali na väčšiu túru, na 
samotný Mount Uludağ a okrem ne-
ustálych konverzácií s priateľmi sme 
si vychutnali čerstvý vzduch a krásne 
výhľady. Inokedy sme sa zas lanov-
kou odviezli do blízkeho Adventure 
parku, kde sme si mohli vyskúšať ak-
tivity ako zip-line alebo lezenie a.i. 

Ku koncu tábora sme mali medziná-
rodný deň, na ktorý sme si počas tá-
bora každý pripravili vlastný poster, 
kde sme trochu priblížili našu krajinu 
a jej zvyky. Okrem športových aktivít 
sme mali tiež možnosť spoznať tu-
reckú kultúru a kuchyňu. Miestni ku-
chári nám pripravovali tradičné tu-
recké varené jedlá, ako od babičky. 
Jedným z najväčších prínosov kempu 
bolo stretnutie s novými ľuďmi z rôz-
nych krajín. Dvojtýždňový kemp v ho-
rách Uludağ bol pre mňa vďaka po-
moci Rotary klubu nezabudnuteľným 
zážitkom. Vyzdvihnúť chcem určite 
pripravenosť kempu, keďže nám ne-
smierne uľahčili cestu. 

KAŽDÝ DEN V KALÁBRII 
PŘINÁŠEL NOVÉ ZÁŽITKY 
Kamila Chammas, RC Prostějov

Když jsem poprvé přistála na letišti 
Lamezia Terme v Kalábrii, okamžitě 
mě zaplavila vlna nadšení a zvěda-
vosti. Po příjezdu nás čekal krátký 
odpočinek u pláže v Gizzeria Lido.
Poté nás rotariáni převezli do Reggio 
Calabria, kde jsme se setkali s hosti-
telskými rodinami. První večer byl ve 
znamení společného setkání s ostat-
ními účastníky tábora. Uvítací večeře 
se konala v krásném klubu Circolo 
Polimeni. Bylo úžasné vidět, jak se 
lidé z různých koutů světa scházejí 
a postupně si začínají vyměňovat pří-
běhy a zážitky. Následující dny byly 
naplněny pestrým programem. Za-
milovala jsem si procházky po nád-
herném pobřeží Reggio Calabria. Ná-
vštěva Aragonese hradu a prohlídka 
bronzových soch Riace v Národním 

muzeu byly skutečnými vrcholy na-
šeho pobytu. Výlet do malebného 
městečka Scilla s jeho úchvatným 
hradem Ruffo byl jako vstoupit do 
pohádky. Nejvíce mě však oslovily 
příběhy a legendy spojené s tímto 
místem, zejména ty o bájných příše-
rách Scylle a Charybdě, které podle 
legend sužovaly místní mořeplavce. 
Zvláštním zážitkem byla také ná-
vštěva přístavu Gioia Tauro, kde jsme 
měli možnost vidět jeden z největ-
ších kontejnerových přístavů ve Stře-
dozemním moři. Pobyt na farmě La 
Locanda dei Cocomeri v oblasti Men-
dicino mi umožnil nahlédnout do 
venkovského života v Itálii. Zdejší  
atmosféra byla naprosto kouzelná 
a večeře pod širým nebem s tradiční-
mi pokrmy byla nezapomenutelná.
 Celý tento tábor pro mě byl nejen 
objevováním krás Kalábrie, ale také 
cestou k sobě samé. Uvědomila jsem 
si, jak je důležité poznávat nové kul-
tury a lidi, a jak mnoho nám takové 
zážitky mohou přinést. Na každý den 
strávený v tomto kouzelném koutě 
Itálie budu vzpomínat s úsměvem 
a vděčností.
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KEMP V ŠPANIELSKOM 
KATALÁNSKU BOL PLNÝ 
DOBRÉHO JEDLA 
A KRÁSNYCH MIEST
Zuzana Chlebecová, 
RC Žilina International

Rotary Camp v Katalánsku sa počas 
desiatich dní konal v troch rôznych 
španielskych mestách – Igualada,  
Vila-franca a Barcelona. Niekoľko dní 
sme strávili výletmi po okolí, boli 
sme napríklad na túre na Montserrat, 
čo bola jedna z mojich obľúbených 
aktivít na celom kempe. Taktiež sme 
navštívili múzeum miniatúr vláčikov, 
boli sme na plavárni a boli sme sa 
pozrieť aj na balónový festival, kto-
rým je Igualada známa. Klub vo Vila-
-france nám poukazoval ich mesto, 
zobral nás na celodenný výlet do zá-
bavného parku, boli sme hrať tenis 
a padel. Jeden z najzaujímavejších 
zážitkov bola večera, pri ktorej sme 
sledovali tréning Castellers de Vila-
-franca, ktorí stavajú ľudské veže. 
V Barcelone sme bývali všetci spolu 
vo veľmi peknom kempingu hneď pri 
pláži. Popravde, od programu v Bar-
celone sme všetci čakali viac. 
Program nebol z časového hľadiska 
dobre prepracovaný, taktiež sme 
z Barcelony videli len veľmi málo. 
Keby sme ich nepresvedčili nech  
nám dajú voľných niekoľko hodín,  
neuvideli by sme ani Sagrada Fami-
liu. Avšak okrem toho, niektoré body 
programu v Barcelone boli pekné, na-
príklad sa mi veľmi páčilo múzeum 
Salvadora Dalího. Pokiaľ viem, tento 
rok bol prvýkrát do kempu zahrnutý 
klub z Barcelony a ostatné kluby ve-
dia o našej nespokojnosti s progra-
mom a už sa to aj riešilo. Na celom 
tábore som veľmi ocenila prívetivú 
náturu členov Rotary klubov, skvelé 
jedlo, veľa krásnych miest a ich chuť 
stále zlepšovať tábor. Pár dní po kon-
ci tábora nám dokonca poslali dotaz-
ník ohľadom našej spokojnosti. 

SAILING CAMP ŠVÉDSKO, 
KARLSHAMN 2024
Filip Komárek, RC Prague Bohemia

Karlshamn je nádherné město na 
jihu Švédska. V tomto městě jsem 
byl ubytovaný u báječného chlapa 

jménem Herman, který měl malý, ale 
útulný příbytek na kraji města. Každý 
den jsme jezdili na kole do sailing 
clubu, který stál hned vedle přístavu 
pro malé loďky a byl odtud krásný 
výhled na moře. Moře bylo studené, 
ale čisté, takže jsme se v něm mohli 
koupat také. Hlavním zaměřením tá-
bora byla výuka plachtění. Skoro ka-
ždý den jsme měli intenzivní tréninky 
na vodě, kde jsme se učili základy 
plachtění, navigace a bezpečnosti na 
moři. Zezačátku jsme zkoušeli ovlá-
dat malou loďku na dálkové ovládá-
ní, když jsme se to naučili, mohli 
jsme jet na moře se zkušenými a tr-
pělivými instruktory, kteří nám po-
máhali. Postupem času, co jsme se 
zlepšovali, tak nás nechávali plachtit 
samotné a na konci už nás nechali 
jet v loďce samotné. Jeden z výletů, 
který jsme podnikli, byl na ostrov 
Tjärö. Zajímavé bylo, že jsme se na 
ostrov museli dopravit na mořských 
kajacích. Druhý z větších výletů byl 
na ostrov Fölsö. Na ten jsme se mu-
seli dostat plachtěním. Tam na nás 
čekal program v podobě vodních 
sportů, jako je vodní lyžování, ježdění 
na kruhu a vodní snowboarding. Byli 
jsme vybaveni neoprénem, jenž nás 
chránil před studenou vodou. V noci 
jsme se rozhodli, že by bylo zajímavé 
spát pod širým nebem a ne ve stanu, 
abychom mohli ráno pozorovat krás-
ný východ slunce. Cestou zpět jsme 
měli regatový závod, který byl napí-
navý, ale naše loď ho s přehledem 
vyhrála. Veškerý program a aktivity, 
které jsme měli, byly užasné, protože 
vše bylo krásně připravené a zorga-
nizované, od dopravy až po stravová-
ní. Vedoucí a instruktoři byli přátelští 
a vždy ochotní poradit a pomoci, což 
vytvořilo příjemnou a bezpečnou at-
mosféru. Přišlo mně, že to uteklo 
jako voda a nebyl čas na nudu.

BELGICKÝ KEMP CELEBRATE 
BYL PLNÝ AKTIVIT, 
NEJZAJÍMAVĚJŠÍ BYLO 
MALOVÁNÍ V DĚTSKÉM 
DOMOVĚ
Marie Marečková, RC Kroměříž

Tento rok jsem měla příležitost  
zúčastnit se krátkodobého pobytu  
v Belgii. Naší základnou se stalo 

město Huy, odkud jsme každý den 
vyjížděli do různých měst, díky če-
muž jsme měli možnost navštívit té-
měř celou Belgii – od Liège, přes Bru-
ggy a Brusel až po Namur a Durbuy.
Mezi nejzajímavější aktivity patřily 
kajakářské výlety, plavby lodí, pro-
jížďky lanovkami, avšak největším 
zážitkem byla naše účast na malová-
ní pokojíčků v dětském domově. 
Všichni jsme se shodli, že to byl nej-
více náročný den, ale pocity z odve-
dené práce nás naplnily uspokoje-
ním. Náš kemp tvořilo šestnáct 
účastníků ze čtrnácti různých států, 
včetně Spojených států amerických, 
Turecka, Tchaj-wanu, Bulharska 
a mnoha dalších. Pro některé byl zá-
žitek intenzivnější, protože navštívili 
Evropu poprvé. Například Chestha 
z Indie poprvé jedla příborem. Všich-
ni jsme se vzájemně obohatili o po-
znatky o různých kulturách, pokr-
mech a zvycích. Většina mých 
spolucestujících bydlela u členů Ro-
tary klubu v blízkosti města Huy. Já 
a má spolubydlící z Bulharska jsme 
však bydlely u početné rodiny na 
venkově. Žili jsme ve francouzské 
části Belgie, takže rodina převážně 
komunikovala francouzsky. Naštěstí 
nejstarší dcera byla zdatná v anglič-
tině. Rodina byla velkým fanouškem 
basketbalu. Když nastal náš rodinný 
den, vzali nás na zápas národního 
ženského basketbalového týmu proti 
Kanadě. Na stadionu panovala úžas-
ná atmosféra, což pravděpodobně 
přispělo k suverénnímu vítězství Bel-
gie nad Kanadou. Bylo fascinující 
sledovat, jak celý stadion podporuje 
svůj oblíbený tým, Belgické kočky. 
Na závěr dne jsme ochutnali belgic-

kou specialitu mitraillette, což je 
klobása s hranolkami a omáčkou an-
dalouse podávaná v rozříznuté bage-
tě. Kemp Celebrate Belgium se koná 
každé dva roky a rozhodně bych ho 
doporučila, nebudete litovat.

V RUMUNSKU JSEM 
POZNALA NOVOU KULTURU 
A OHROMUJÍCÍ PŘÍRODU
Sara Le Cornu, RC Prag Bohemia

Na summer camp do Rumunska jsem 
se rozhodla jet, protože jsem chtěla 
poznat novou zemi, nové lidi a novou 
kulturu. Letní tábor jsem si velmi 
užila a vytvořila jsem si tam nezapo-
menutelné vzpomínky a doživotní 
přátelství. Během jen dvou týdnů 
jsem poznala tamější kulturu a ohro-
mující přírodu. Spřátelila jsem se 
tam nejen s účastníky letního tábora 
z šesti zemí, ale i s organizátory 
z Rotary a členy Rotaractu a Interac-
tu. Celý pobyt probíhal velmi kama-
rádsky a nebyla chvíle, kdy bych se 
tam cítila sama. S přáteli, které jsem 
tam poznala, už plánujeme, že se 
opět někdy uvidíme a navštívíme se. 
Věřím, že se do Rumunska ještě ně-
kdy vrátím. 
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KEMP DISCOVER MILÁN MI 
DAL MNOHO, BUDU NA NĚJ 
S LÁSKOU VZPOMÍNAT
Kateřina Míková, RC Tábor

Kemp v Miláně jsem si vybrala, proto-
že se mi líbil jeho různorodý pro-
gram, a také jsem dostala pozitivní 
recenzi z minulého roku. Pobyt pak 
byl zahájen uvítací večeří plnou ital-
ského jídla a smíchu. Každé ráno nás 
organizátoři  dovedli na dopolední 
program. Bohužel kvůli vzdálenosti 
hotelu jsme trávili hodně času na 
cestě tam a zpátky, což nás ke konci 
kempu začalo mírně unavovat. Naše 
aktivity byly spojené nejen s historií 
a památkami, ale také se zážitky. Do-
stali jsme lekci, jak připravit správ-
nou italskou pizzu. Také jsme mohli 
zažít, jaké je to být modelkou, díky 
focení, které bylo vedené profesio-
nální fotografkou. Příjemným zážit-
kem byla naše účast na večeři na po-
čest výměny prezidenta Rotary klubu, 
kde jsme potkali spoustu zajímavých 
osobností. Jeden z nejhezčích mo-
mentů kempu byl výlet na jezero 
Como, které jsme projeli na lodi kří-
žem krážem. Aktivita, která v nás 
všech zanechala velkou stopu, byla, 
když jsme si mohli vyzkoušet, jak žijí 
nevidomí. V absolutní tmě, obklopen 
překážkami a zvuky, které neví odkud 
pochází, člověk zjistí, jak moc se spo-
léhá na zrak ve všech aspektech své-
ho života. Průvodci z řad nevidomých 
nám vyprávěli, jak žijí svůj každoden-
ní život, a myslím, že při odchodu 
jsme všichni byli plni emocí. Díky 
spolupráci Rotary klubů s místními 
kluby Rotaract jsme poznali náplň je-
jich dobročinné činnosti a u toho si 
i zasportovali. Toto byl pravděpodob-
ně můj poslední kemp a jsem ráda, že 
jsem zvolila právě Milán, a budu na 
něj s láskou vzpomínat.

ROTARY IRON CAMP 
BYL MOJE NEJLEPŠÍ VOLBA! 
Ondřej Müller, RC Praha City

Kemp předčil veškerá moje očekávání, 
bylo to naprosto skvělé. Malá skupin-
ka učastníků byl skvělý nápad, protože 
se všichni mnohem lépe seznámí 
a lidé vám za dva týdny velmi rychle 
přirostou k srdci, protože s nimi trávíte 

v podstatě každou minutu. Do e-mailu 
jsme dostali podrobný plán budoucích 
14 dnů, podle plánu všechno vypadalo 
poměrně v pohodě a zvládnutelně. 
Nicméně realita tomu moc neodpoví-
dala. Kvůli zasněženému průsmyku 
jsme šli mnohém déle a také většina 
dalších dní byla spíše delší s větším 
převýšením, než se původně avizovalo. 
Moc jsem si užil I fakt, že skoro každý 
den nás měla na starost jiná skupinka 
rotariánů, a tak člověk poznal spoustu 
různých lidí a také hodně vrstevníků 
z Rotaractu Sondrio. Nemluvě o tom, 
že každý den jsme spali někde jinde 
na opravdu zajímavých a netradičních 
místech. Ani u aktivit jsme nezůstali 
u původně avizovaného chození po ho-
rách, jízdy na kole a plavby na kaja-
cích. Velmi jsem byl nadšený z jedno-
ho odpoledne vyhrazeného pro 
plachtění na Lago di Como, těšil jsem 
se na všechny tři aktivity, a o to víc 
byla plachetnice perfektní třešničkou 
na dortu. Rotary Iron camp považuji za 
opravdu skvělý kemp, nemám co bych 
mu vytkl.

MYSLEL SOM SI, ŽE SA 
V MAĎARSKU BUDEM NUDIŤ, 
MÝLIL SOM SA!
Didi Belaj, RC Nitra

V polovici júla som sa po prvýkrát zú-
častnil Rotary Youth Campu. Dlho som 
vyberal, kdeže ponuka kempov bola 
rozsiahla a to hlavne pre tých starších, 
nie nás 15-ročných. Ale nakoniec som 
si vybral… a neľutujem! Ešte pred tá-
borom som sa bál hlavne toho, že ten-
to tábor ma vôbec nebude baviť a ne-
budem tam mať čo robiť. Myslel som 
si, že moja angličtina nie je na takom 
stupni, aby som mohol plynule komu-
nikovať s ostatnými a nedohovorím sa. 
Hneď ako som prišiel na stanicu, kde 
na nás už čakali ľudia z Rotary, som 
vedel, že som sa mýlil. S ostatnými 
účastníkmi som sa hneď skamarátil 
a vytvorili sme si jednu veľkú partiu. 
Každým dňom sme sa spoznávali via-
cej a viacej a nielen medzi sebou, ale 
aj kultúru, ktorú mal skoro každý inú. 
S mnohými som stále v kontakte a pí-
šeme si. Aktivity boli veľmi zaujímavé 
a mýlil som sa, vôbec tam nebol čas 
sa nudiť. Každý deň sme boli niekde 
inde a robili niečo iné, či už šport, ale-

bo kultúra... Ľudia z Rotary si nás veľ-
mi vážili, cítili sme sa ako návšteva/
delegácia z cudzích krajín. Dali nám 
všetko čo sme chceli a bolo vidno, že 
ich to baví a že to nerobia nasilu. Za 
týchto 10 dní si dovolím povedať, že 
som sa naučil viacej komunikovať po 
anglicky ako za 4 roky na základnej 
škole. Tých 10 dní prešlo veľmi rýchlo, 
keď som sa vrátil domov, bol som plný 
dojmov a zážitkov a prial som si, aby 
som mohol vrátiť čas a byť ešte stále 
v tábore.

SPOLEČNĚ S NOVÝMI PŘÁTELI 
JSEM SDÍLELA RADOST 
Z OBJEVOVÁNÍ TURECKA
Rozalie Pošmourná, 
RC Praha-Staré Město

Letos jsem měla jedinečnou příleži-
tost zúčastnit se výměnného kempu 
organizovaného Rotary klubem, který 
proběhl v Turecku. Tento dvoutýdenní 
pobyt byl naplněn nezapomenutelný-
mi zážitky, setkáními s lidmi z celého 
světa a hlubokým poznáním turecké 
kultury a historie. Cestovali jsme po 
devíti různých městech a žili ve čty-
řech různých hostitelských rodinách. 
Naše cesta začala v İzmiru, odkud 

jsme pokračovali do krásného pří-
mořského města Çeşme a malebné 
vesničky Alaçatı. Tato místa nám na-
bídla pohled na klidnou stránku Tu-
recka, plnou úzkých uliček, barevných 
domů a přátelských lidí. Navštívili 
jsme také historické památky 
v Selçuku, kde jsme měli možnost 
prohlédnout si Ephesus, jedno z nej-
zachovalejších starověkých měst. 
Jedním z nejvýznamnějších momentů 
naší cesty byla návštěva Pamukkale 
a Hierapolisu. Bílé travertinové terasy 
a starověké lázně nám připomněly, 
jak fascinující přírodní úkazy a lidské 
dědictví může Turecko nabídnout. Ná-
sledně jsme se přesunuli do Antalye, 
kde jsme obdivovali starověké město 
Perge a nádherný vodopád Kurşunlu. 
Další částí naší cesty byla Kapadocie, 
kde jsme navštívili Göreme a úchvat-
né skalní útvary v Paşabağ Valley. Ka-
padocie nám také nabídla jedinečný 
zážitek z procházek po podzemních 
městech a návštěvu tradičních hrnčíř-
ských dílen, kde jsme se mohli podí-
let na výrobě keramiky. V závěrečné 
části našeho pobytu jsme navštívili 
město Samsun, kde jsme si prohlédli 
muzeum a sochu Atatürka, zakladate-
le moderního Turecka. Pobyt v Turec-
ku byl nejenom o poznávání nových 
míst, ale také o ochutnávání místních 
specialit. Turecká kuchyně nám na-
bídla širokou škálu lahůdek. Tento vý-
měnný kemp mě naučil, jak důležité 
je otevřít se novým kulturám a jak 
hluboké a obohacující může být přá-
telství s lidmi z jiných zemí. Děkuji 
Rotary Staré Město Praha za tuto je-
dinečnou příležitost a za to, že jsem 
mohla být součástí tak úžasného 
dobrodružství.
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TCHAJWANCI JSOU 
NESMÍRNĚ MILÍ 
A POHOSTINNÍ LIDÉ
Kateřina Stehlíková, RC Plzeň

Letní kemp na Tchaj-wanu byl jedním 
z nejnezapomenutelnějších zážitků. 
Během 16 dní jsem navštívila různá 
místa, setkala se s úžasnými lidmi 
z celé Evropy i Tchaj-wanu, objevila 
bohatství tchajwanské kultury. Po pří-
letu na jsme strávili dva dny v oblasti 
Chung Li. Ubytována jsem byla u hos-
titelské rodiny společně s dívkou z Ru-
munska. Rodina nás vzala na návštěvu 
místního night marketu, kde jsme 
ochutnali různé tchajwanské speciali-
ty. Zažili jsme také hot pot, running 
sushi. V Teng-Long Hot Spring Village 
jsem se poprvé setkala se zbytkem 
účastníků kempu. Ubytováni jsme byli 
v pokojích s tradičními japonskými po-
stelemi zvanými tatami. Tři dny v této 
oblasti byly plné seznamovacích her. 
Díky tomu jsme si vytvořili pevné přá-
telské vztahy. V oblasti Miaoli nás taj-
fun donutil změnit plány, ale i přesto 
jsme si užili každý okamžik. Bydlela 
jsem v další hostitelské rodině, tento-
krát opět s jednou z účastnic. Společ-
ně jsme se učili vyrábět tradiční 
knedlíčky a hrát mahjong. Také jsme 
navštívili Hakka Round House, kde 
jsme si vyzkoušeli Xifu, čínský operní 
kostým. Mezi další nezapomenutelné 
zážitky patřilo trhání čaje, návštěva 
Sun Moon Lake a muzea zemětřesení. 
V Hsinchu jsme se vykoupali v Cold 
Spring a navštívili několik chrámů, kde 
jsme měli možnost vidět a dokonce si 
vyzkoušet lví tanec. Stříleli jsme 
z luku, naučili se základy kaligrafie 
a zkoušeli zpívat čínskou písničku. Na-
vštívili jsme také TSMC muzeum, kde 
jsme se dozvěděli více o technologic-
kém vývoji na Tchaj-wanu. Jednodenní 
výlet do Tchaj-peje byl plný kulturních 
a historických zážitků. Navštívili jsme 
Národní palácové muzeum, Národní 
památník revolučních mučedníků 
a obdivovali jsme výhled z Taipei 101, 
jedné z nejvyšších budov světa. Po-
slední den programu jsme se rozlouči-
li na Daxi Old Street, kde jsme prožili 
nezapomenutelnou rozlučkovou párty. 
Tchaj wanci jsou nesmírně milí a po-
hostinní lidé, a proto bych tento kemp 
doporučila každému, kdo má zájem 
o poznání této fascinující země.

V BELGII JSME NAVŠTÍVILI 
EVROPSKÝ PARLAMENT 
A VYRÁBĚLI ČOKOLÁDU
Klaudie Stillnerová, RC Hradec Kr.

V srpnu, přesněji 10. srpna 2024, jsem 
odjela na svůj první Rotary kemp do 
Belgie, kde se pořádaly dva kempy na-
jednou, a to kemp Hoogstraten a kemp 
Turnhout. Obě města se nacházejí na 
severu Belgie, a tak jsem předpoklá-
dala, že bude chladno a větrno, ale 
krásně nám vyšlo teplé počasí na celý 
týden. Dohromady se kempu zúčastni-
lo 20 mladých lidí z celé země. Jako 
parta jsme si všichni skvěle sedli a tím 
to akorát bylo ještě víc smutné, když 
jsme se na konci týdne museli zase 
rozloučit. Navštívili jsme proslulá bel-
gická města, jako Brusel, Antwerpy 
a Brugge, podívali se do Evropského 
parlamentu, zkusili jsme si vyrobit 
svoji vlastní čokoládovou figurku 
a účastnili se mnoho sportovních akti-
vit. Já měla tu šanci zůstat u dvou 
hostitelských rodin, a obě byly velice 
velkorysé a milé, ráda jsem s nimi trá-
vila svůj volný čas a poznávala jejich 
kulturu. Byla škoda, že jsme tolik toho 
volného času ani neměli. Celý týden 
jsem si velice užila, poznala mnoho 
skvělých lidí z různých koutů světa 
a jsem vděčná, že jsem se tohoto pro-
jektu mohla zúčastnit. 

GOLF SOM SA NAUČILA 
HRAŤ V DÁNSKU
Nina Straková, RC Bratislava 
Danube

Nakoľko sa mi minulý rok letný Rotary 
tábor veľmi páčil, rozhodla som sa, že 
sa prihlásim aj tento rok. Vôbec neľutu-
jem, že som to tak urobila. Moju mlá-
dežnícku Rotary výmenu som strávila 
v jednej z najšťastnejších krajín sveta – 
Dánsku. Prvých pár dní som bola u mo-
jej host family. Urobili sme si veľa výle-
tov do okolia, oslavovali narodeniny, 
zažili dánsku prírodu, chytali sme ryby, 
ale zažili sme aj nevyspytateľné dánske 
počasie. Moja najkrajšia spomienka je 
na pláž Henne. Išli sme tam aj s niekto-
rými účastníkmi tábora. Na moment 
som mala pocit, že nie som ani v Dán-
sku, kde počasie veľmi nenaznačovalo, 
že je leto. Podaktorí zakúsili aj studené 
Severné more. Nasledujúce dni sme sa 

presunuli do dánskej školy. Program 
bol veľmi pestrý. Napríklad najstaršie 
dánske mesto Ribe, vikingská osada, 
Legoland alebo nemecký bunker  
z 2. svetovej vojny. Dozvedela som sa 
veľa aj o školskom systéme v Dánsku, 
ktorý je úplne iný ako na Slovensku ale-
bo v Čechách. Mali sme možnosť na-
vštíviť, ako asi taká dánska škola vyze-
rá. No mali sme aj čas na šport. Naučila 
som sa hrať golf, ktorý ma veľmi bavil. 
Okrem iného sme hrali aj bowling, kú-
pali sa v aquaparku a chytali ryby. Prí-
jemne ma prekvapila exkurzia na dán-
sku farmu, ktorá sa sústredila na 
výrobu mlieka. Okolie Billundu a Varde 
je veľmi poľnohospodársky rozvinuté. 
Okolo neho sú zväčša kravíny a farmy. 
Najťažšie bolo lúčenie. Počas pobytu 
som spoznala veľa inšpiratívnych ľudí, 
ktorí ma v istom zmysle obohatili. Aj 
keď sa o severanoch hovorí, že sú tichí 
a chladní, nebolo tomu tak vždy. Prišli 
mi viac uvoľnení a spokojnejší. Som 
veľmi rada, že som sa mohla zúčastniť 
tejto výmeny. Ďakujem všetkým rota-
riánom, ktorí sa podieľali na mojej vý-
mene. Vďaka za krásne leto, na ktoré 
budem ešte dlho spomínať.

LETO S MILI Z ARGENTÍNY
Karolína Gálošová 

Ako mnohé deti, aj ja som sa roz-
hodla, že nastal čas získať nové ži-
votné skúsenosti pobytom v zahrani-
čí. Iné kultúry a noví ľudia ma vždy 
lákali a keďže som študentkou an-
gličtiny a španielčiny, bola pre mňa 

otázka výberu krajiny pomerne jed-
noznačná. Po krátkom dohadovaní 
formalít a následnej komunikácii 
s Rotary sme vybrali partnerskú ro-
dinu z Argentíny. Na konci mája sme 
už mali všetko zladené a s miernymi 
obavami som očakávala prílet Mili. 
Mili priletela do Viedne. Vyzdvihli 
sme ju s mamou a začalo sa naše 
osemtýždňové dobrodružstvo. Na-
plánovali sme si toho až až. Cez týž-
deň so mnou Mili chodila so školy, 
kde mohla všetkých doučovať svoju 
„fantastickú“ španielčinu a po poo-
bediach som ju postupne zoznamo-
vala s okolím, kamarátmi a susedmi. 
Navštívila aj Rotary klub Internatio-
nal v Žiline, kde si s prezidentom vy-
menili vlajky klubov. Ako správny  
teenageri sme absolvovali letný fes-
tivalový koncert, byciklovali po ho-
rách a navštevovali ďalšie zaujímavé 
miesta. Náš spoločný čas sme za-
končili rodinnou dovolenkou na Ka-
nárskych ostrovoch, kde sme strávili 
nádherné dva týždne s lemurmi 
a opicami. Mili bola veľmi milá 
a skromná. Keďže v Argentíne je vy-
soká miera inflácie, nemôžu si dovo-
liť toľko cestovať. Práve preto ma 
najviac zaujalo, ako sa Mili tešila 
z našich kopcov. U nich je vraj samá 
nížina a tie naše výhľady boli pre ňu 
neopakovateľné. Bolo zjavné, že Eu-
rópa jej počarovala a určite sa sem 
ešte vráti. Táto skúsenosť mi veľa 
dala, niektoré veci prestávam brať 
ako samozrejmosti, iné si viac vší-
mam. Hodnoty ako rodina, domov, 
priatelia, ale aj vzdelanie a finančné 
zázemie dostávajú zrazu celkom iný 
rozmer. Už sa veľmi teším na moju 
návštevu u Mili.

Rodinné 
výmeny 
2024
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NEZABUDNUTEĽNÉ 
PRÁZDNINY VO FRANCÚZSKU 
Heidi Miklóšiková, RC Košice Classic

V polovici júna k nám zavítala moja 
host sestra Julie z Francúzska 
a strávila s nami mesiac, počas kto-
rého spoznala úplne novú krajinu, 
kultúru a dokonca aj slovenský škol-
ský systém. Hoci so mnou navštevo-
vala dva týždne školu, dni sme si 
spestrili turistikami vo Vysokých Tat-
rách a návštevou Dobšinskej ľadovej 
jaskyne. Prvý deň letných prázdnin 
sme prežili netradičným spôsobom – 
na tradičnej slovenskej svadbe. Naj-
väčší zážitok bola cesta nočným vla-
kom do Prahy, kde sme boli s Julie 
navštíviť môjho brata. Praha Julie 
oslovila, no poznamenala, že stále 
preferuje slovenský vidiek obklope-
ný prírodou. Horúce letné dni sme si 
spríjemnili kajakovaním na priehra-
de.. Naučila sa aj pár základných 
fráz po slovensky a variť bryndzové 
halušky, ktoré jej nesmierne chutili. 
Po mesiaci plnom zážitkov nastal 
čas rozlúčiť sa s mojou rodinou 
a spolu s Julie sme nasadli na let  
do Paríža-Saint Malo. Bývala som  
5 minút od mora a síce voda nebola 
najteplejšia, strávili sme tam veľa 
času či už športovaním alebo iba re-
laxovaním s rodinou. Pravidelne sme 
navštevovali kurzy záchranárstva na 
mori, ktoré boli fyzicky náročné.
Keďže sa v škole učím po francúzsky 
už 2 roky, od úplného začiatku so 
mnou moja host rodina hovorila vý-
lučne iba francúzsky. Hneď v môj 
prvý týždeň výmeny som stihla mať 
rozhovor v rádiu o Rotary výmene 
s mojou ešte vtedy lámanou fran-

cúzštinou. Navštívili sme Mont 
Saint-Michel, ktorý inšpiroval roz-
právku Na vlásku, pri západe slnka. 
Najväčší zážitok bol pre mňa 
10-dňový výlet s rodinou na olympij-
ské hry. Prvé tri dni sme strávili spo-
znávaním mesta Lille na severe 
Francúzska, kde sme mali zakúpené 
lístky na dva basketbalové zápasy. 
Následne sme na deň vycestovali do 
Paríža kvôli volejbalovému zápasu. 
Po Paríži sme 4 dni strávili v Belgicku 
– v mestách Bruges, Brusel a Ghent. 
Navštívili sme Európsky parlament, 
Atómium, rôzne múzeá a plavili sa 
v tradičných loďkách. Po návšteve 
Belgicka nás čakal posledný a hlavný 
zápas nášho výletu – zápas hádzanej 
medzi Francúzskom a Nemeckom. 
Keďže hrali Francúzi, s mojou host 
rodinou sme sa tematicky obliekli na 
povzbudzovanie a dokonca som sa 
naučila francúzsku hymnu. Každo-
denne som sa venovala zlepšovaniu 
mojej francúzštiny čítaním Malého 
Princa, ktorého mi Julie pomáhala 
prekladať. Za tento mesiac som spo-
znala inú kultúru, ochutnala jedlá, 
o ktorých by som predtým ani neroz-
mýšľala a zlepšila svoju úroveň jazy-
ka a som nesmierne rada za tento ne-
zabudnuteľný zážitok.

HOST-BRATR TONY 
SI NEJVÍC UŽIL BESKYDY 
A JÁ ZASE ITALSKOU PŘÍRODU 
Zdeněk Krček, RC Hradec Králové

O prázdninách jsem se zúčastnil ro-
dinné výměny v Itálii v městě Castel-
lamare di Stabia nedaleko Neapole.
Začalo to tak, že na začátku dubna 
mi přišla nabídka s tím, že bych 
mohl jet do Itálie. A tak začala moje 
komunikace s hostitelskou rodinou 
Casconne. Postupně jsme se sezná-
mili a pak domluvili přesné termíny. 
Nakonec Tony přiletěl začátkem čer-
vence a odletěl po třech týdnech a já 
přiletěl do Itálie začátkem srpna 
a odletěl po dvou týdnech. Když Tony 
přiletěl, měli jsme pro něho nachys-
taných několik výletů. První týden 
jsme vyrazili na hrad Karlštejn nebo 
do Punkevních jeskyní. Druhý týden 
byl sportovnější. Vyšplhali jsme na 
nejvyšší horu, a to Sněžku, nebo na-
vštívili Beskydy, kde se Tonymu nej-
více líbil lanový park. Třetí týden nás 
Tony učil, jak vařit italská jídla. Na-
konec jsme navštívili Český Krumlov 
a pak Tonyho odvezli na letiště.
Po dvou týdnech jsem přiletěl do Ne-
apole za Tonym. Vlastně jsem nevě-
děl, co od výměny čekat. První dny 
jsem byl zaskočen hlukem města, 
ale zanedlouho tento pocit přešel 
a já se cítil jako doma. S rodinou 
Casconne jsme první týden navštívili 
významná města Řím a Neapol.
Úžasný pro mě byl státní svátek, jeli-
kož se sešla velká parta kamarádů, 
objednala se pizza a hrál se volejbal. 
Bylo to pro mě skvělé. Poslední tý-
den jsme navštívili nedaleké Pompe-
je, které jsou součástí Tonyho města. 

Nejvíce mě však bavily výlety do pří-
rody. Například jsme byli v nedale-
kém národním parku, kde jsme pod-
nikli několikakilometrový výstup. 
Také jsme se podívali na nejvyšší 
horu Tonyho města, a to Monte Faito.
Po dvou týdnech jsem odletěl domů 
se spoustou skvělých zážitků. 

NA SKOK V INDII ANEB 
PROŽILA JSEM NÁDHERNÝ 
DVOUMĚSÍČNÍ SEN
Alžběta Mikulecká, RC Plzeň Beseda 

Přišla mi nabídka na výměnu v Indii. 
Řekla jsem si „proč ne“. S mou bu-
doucí výměnnou kamarádkou jsme 
se okamžitě spojily a začaly se se-
znamovat. První přijela ona. Začali 
jsme výlety po okolí, navštívili jsme 
spoustu památek – vodní hrad Švi-
hov, katakomby a černou věž v Klato-
vech a spousty dalších okolních 
hrádků. Ráda jsem ji provedla celou 
Plzní, nesměla chybět návštěva pivo-
varu, plzeňského podzemí a zoolo-
gické zahrady. V Plzni měla také 
možnost se potkat se zástupcem  
RC Plzeň Beseda a také se starostou 
města. Gayatri je velmi šikovná, 
a proto si ráda zkusila tvorbu kera-
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mických šperků nebo plátěné tašky. 
Navštívily jsme třeba karlovarský fil-
mový festival, Prahu, Karlštejn 
a spousty dalších důležitých českých 
památek. Bylo to až nečekané, jak 
rychle nám ty první 2 měsíce utekly, 
a najednou jsem stála na letišti. 
Když se řekne Indie, hodně lidí jako 
první napadne jídlo. Kdybych měla 
psát o jídle, tak to by byla celá kniha. 
V prvním týdnu jsme toho stihli cel-
kem dost, ať už návštěvu obchodního 
centra nebo seznámení s rodinnými 
přáteli. Pak nás postihly povodně, 
a proto jsem začala poznávat Indii 
pomocí nekonečných filmů. Když 
jsme přežili druhou potopu světa, tak 
jsme se vydali za kulturou, a to do 
muzea Aga Khan Palace. Užívala 
jsem si velkoměsto plnými doušky. 
Velkým zážitkem pro mě byla ná-
vštěva svatební recepce oblečená 
v tradičním indickém oblečení. Na-
vštívila jsem hodně památek, jako 
Mahadji Shinde Chhatri, Emperess 
Botanical Garden, různá muzea 
a Shaniwar Wada. Pro mě cenný záži-
tek bylo setkání s letošními výměn-
nými studenty ve městě Púne, se 
kterými jsem se později hodně sblíži-
la. Rodina mě vzala na výlet i do ji-
ného města, a to do Aurangabadu. 
Tam jsme navštívili Bibi ka Makhba-
ra, což je mini Tádž Mahal, a skalní 
chrámy. S Rotary klubem jsem měla 
možnost při Ganpati festivalu vyrobit 
a namalovat sošky boha Ganeshe 
a společně s Gayatri jsme vyrobily 
malý chrám pro tohoto boha, kterého 
tento festival oslavuje. Na zážitky 
vzpomínám moc ráda a celkově mám 
pocit, jestli to vlastně všechno nebyl 
jen jeden nádherný sen. 

MOJE ITALSKÁ HOST-SESTRA 
SE STALA MOJÍ SUPER 
KAMARÁDKOU
Petra Střelská, RC Valtice-Břeclav

O letních prázdninách jsem se zú-
častnila třítýdenní rodinné výměny 
v italských Dolomitech. Rodina byd-
lela v malém městečku Ponte nelle 
Alpi. Výměnu jsme zahájili společ-
ným obědem u rodiny i s mými rodiči, 
protože jsme se do Itálie vydali au-
tem. První den jsme se podívali na 
přehradu Vajont, kde v minulosti do-

šlo k sesuvu skály do vody s velkým 
počtem obětí. V dalších dnech jsme 
se podívali do města Bassano del 
Grappa, které je známé svým dřevě-
ným mostem. Rodina i já jsme rádi 
chodili po horách, takže jsme se vy-
dali na túru, která začínala u Passo 
di Giau, dále jsme pokračovali a vyšli 
na vrchol Rifugio Nuvolau, při cestě 
zpět jsme procházeli kolem Cinque 
Torri, ve které se nachází část roz-
sáhlého skanzenu, připomínající boje 
během první světové války. Jeden 
den jsme strávili v Benátkách. Na-
vštívili jsme také malé vodopády Ca-
dini del Brenton a město Padova, ve 
kterém jsme se podívali do kaple 
známé jejími freskami. Po dvou týd-
nech výměny jsme si zajeli do ves-
ničky Malé. Tady jsme se také podí-
vali do hor na mohutné vodopády. 
Cestou zpátky jsme navštívili gotický 
hrad Thun a město Trento. Mým po-
sledním velkým zážitkem byla plav-
ba kajakem na jezeře Lago di Santa 
Croce. V den odletu nás rodina od-
vezla na letiště v Benátkách a tam 
začalo dobrodružství pro Asii. V Čes-
ku jsme navštívili visutý most na 
Dolní Moravě, Sněžku, Prahu a hrad 
Karlštejn, Brno a zámek Lednice. Vý-
měnu jsem si užila, protože jsem si 
zdokonalila angličtinu, poznala jsem 
hodně míst v severní Itálii a našla 
jsem si super kamarádku, se kterou 
se v budoucnu ještě určitě uvidím. 
Děkuji RC Belluno a RC Valtice-Břec-
lav, že mi poskytli takovou možnost.

VÝMĚNNÝ POBYT 
VE FINSKU F2F 
Viktor Valenta, RC Broumov 
 
Výměnný pobyt byl pro mě skok do 
neznáma. Cizí země, cizí kultura, cizí 
rodina, cizí jazyk. Na jednu stranu 
jsem se těšil na nové zážitky, ale zá-
roveň se ve mně mísily obavy z ne-
známého. Ve Finsku jsou prázdniny 
od začátku června do poloviny srpna, 
tak jsme se dohodli, že se vystřídá-
me po necelých 4 týdnech. Moje hos-
titelská rodina žije ve Vantaa, což je 
město těsně u Helsinek. Prvních pár 
dní jsem se rozkoukával a zjišťoval, 
co kde je. S Eetu jsme jezdili po okolí 
a především do Helsinek, kde mi uká-
zal centrum města a bývalou námoř-
ní pevnost Suomenlina. Je tam zříze-
né velice pěkné muzeum, kde se dá 
navštívit ponorka z druhé světové 
války. Po pár dnech jsme se vydali do 
bývalého hlavního města Turku 
a jeho okolí, navštívili středověký 
hrad a krásné námořní muzeum. Než 
jsme se vydali dál poznávat sever 
Evropy, užil jsem si pár dní opravdo-
vého finského života. Ano, samozřej-
mě to bylo zasvěcení do světa sau-

nování. Moje host rodina mě naučila, 
jak se správně tato zábava provozuje, 
takže jsem mohl tyto nově nabyté 
znalosti doma předat dědečkovi, vel-
kému milovníkovi sauny. Na několik 
následujících dní jsme si odskočili 
do Estonska, takže si můžu na mapě 
zaškrtnout další navštívenou zemi. 
Trajektem jsme se vydali do Talinu 
a další dva dny strávili ve městě jmé-
nem Pärnu. Tam bylo opravdu moc 
krásně, je to úžasné historické město 
se středověkou atmosférou. Navští-
vili jsme tady také největší lanový 
park v Pobaltí, což bylo pro mě vel-
kou výzvou. Ač jsem pilot, mám oba-
vy z výšek, a zde byla nejvyšší pře-
kážka ve 30 metrech. No, zvládl jsem 
to a upřímně pro mě byly další po-
dobné atrakce už brnkačka. Dalším 
zajímavým setkáním s novou kultu-
rou byla svatba sestry mojí host ma-
minky Mervi. Byla to velice pěkná 
tradiční svatba v krojích v prostředí 
statku a báječně jsme si ji všichni 
užili. Úžasným poznáním pro mě bylo 
setkání s ukrajinským klukem Niki-
tou, kdy jsme na sebe mluvili svými 
rodnými jazyky, a přesto jsme si ro-
zuměli. Po návratu do Vantaa jsme 
ještě strávili zbývající dny porůznu 
v akvaparku, na lezecké stěně nebo 
jsme zašli na sushi a pak už se 
s Eetu začali chystat na odlet do 
Česka. Po příletu do Prahy a přivítání 
s rodiči jsme zamířili do naší oblíbe-
né restaurace v Modřanech na večeři 
a druhý den se vydali na krátký 
okruh po Čechách. Po poznávačce 
našeho hlavního města jsme sjeli 
kousek Berounky, v Brně strávili den 
v Aqualandu Moravia, ukázali jsme 
Eetu Moravský kras a punkevní jes-

kyně. Trochu mě mrzelo, že nebylo 
možné absolvovat prohlídku v ang-
ličtině, takže si Eetu nemohl plně 
užít zábavné vyprávění průvodce na 
loďkách. To se totiž jen tak přeložit 
nedalo. Další den jsme se přesunuli 
na Valašsko, navštívili skanzen 
v Rožnově a prošli se na Radhošť. 
Naprosto skvělé bylo pak muzeum 
Tatry Kopřivnice, které mě jakožto 
milovníka Tater absolutně uchvátilo 
svým nádherným zpracováním. Po-
slední naše zastávka byla v Ostravě, 
kde jsme prošli Vítkovické železárny 
a Hornické muzeum Landek Park. Vy-
právění průvodců bylo velice poutavé 
a dokonale autentické, protože páno-
vé byli bývalí zaměstnanci, kteří 
v areálu strávili mnoho let svého ži-
vota. Pak už následoval přesun do 
Broumova, kde se konalo na místním 
letišti plachtařské soustředění. Eetu 
se mohl proletět jak v kluzáku, tak 
i v ultralightu, a prohlédl si náš kraj 
z ptačí perspektivy. Zbytek pobytu 
jsme už jezdili po Broumovsku až do 
odletu. Zažili jsme noční safari ve 
Dvoře Králové, lezli na horolezecké 
stěně, hráli bowling a hodně jezdili 
na kolech. Jen tu saunu si tady bohu-
žel Eetu nemohl užít. V Čechách 
zkrátka nemáme takovou tradici 
a v létě jsou všechny sauny mimo 
provoz. Tak jako tak jsem moc rád,  
že se mi naskytla příležitost výměnu 
absolvovat. Setkat se s novou kultu-
rou a poznat nové lidi, vidět krásnou 
severskou krajinu a zažít dny, kdy se 
nikdy nesetmí. Taky jsem ochutnal 
sobí maso a prošel se po plážích 
Baltského moře. Věřím, že se ještě 
někam do ciziny podívám, abych 
mohl dál poznávat svět. 
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Letošním prvním meetingem pro outboundy byl tradiční Orientation 
meeting I, který se konal v Třebíči dne 3. 11. 2024 za účasti 65 studentů, 
93 rodičů a 14 rotariánů a rotexáků.
Text: MICHAELA KULICHOVÁ, foto: ANNABELA ŠIMKOVÁ

RYE

Orientation 
Meeting I 
pro budoucí 
výměnné 
studenty 
a jejich rodiče

Na meetingu jsme se snažili studen-
tům a rodičům zodpovědět otázky, 

které se většině honí v hlavě již od podání 
přihlášky, například co je to Rotary, kam 
je možné vyjet na výměnu či jak hostit vý-
měnného studenta. 

Dopoledne bylo nabité přednáškami, 
které zahájil František Ryneš, bývalý gu-
vernér Rotary distriktu 2240, prezentací 
o historii a současnosti Rotary. Následovala 
prezentace o výměnném pobytu v Austrálii 
a studenti s rodiči dostali první ochutnávku 
toho, jaký může výměnný pobyt doopravdy 
být a jaké je to například oslavit Vánoce na 
pláži. Ondrej Kollár ve svých přednáškách 
představil program Rotary Youth Exchange, 
jeho fungování a organizaci v našem dis-
triktu. Bývalá výměnná studentka Micha-
ela Kulichová představila problematiku 
kulturního šoku, se kterým se potýká na 
výměně většina studentů. Opomenut nebyl 
ani pojem obráceného kulturního šoku. Do 
prezentace se aktivně zapojili jak ostatní 
přítomní rotexáci, tak dvě inboundky (za-
hraniční výměnné studentky), které přijely 
s host rodinami na meeting.

Během oběda, na který jsme se z kapa-
citních důvodů rozdělili na dvě skupiny, 
probíhaly prezentace bývalých výměnných 
studentů, během nichž jsme se dozvěděli, 
jak se žije v Brazílii či jak probíhá studium 
čínštiny na Tchaj-wanu. Nesmělo chybět 

ani skypování s outboundy, kteří jsou v le-
tošním roce na výměně. Povedlo se nám 
dovolat do Finska, do Austrálie, Argentiny, 
USA, Kanady a na Tchaj-wan. Zúčastnění 
zájemci o výměnu měli možnost slyšet 
z první ruky, jaký je život tisíce kilometrů 
od domova, a naši letošní outboundi měli 
možnost poprvé nalákat zájemce o výměnu 
do zemí své výměny. 

Po obědě následovala velmi praktická 
prezentace o hostování výměnných studen-
tů od několikanásobného host otce Karla 
Jelínka se synem. Program zakončil Jaromír 
Barák svou přednáškou o možnostech, jež 
Rotary nabízí, o povinnostech spojených 
s účastí na výměně, stručně seznámil zú-
častněné s procesem vyplňování přihlášky, 
se zeměmi, do kterých je možné vycestovat, 
a dalšími důležitými informacemi. 

Se studenty se znovu setkáme během 
Orientation meetingu II, který proběhne 
o víkendu 22.–24. 11. 2024 v Kroměříži, kde 
vážní zájemci o výměnu projdou pohovory 
a podrobně se seznámí s procesem vyplňo-
vání přihlášky na výměnu.

Zároveň bychom rádi sdíleli zpětnou 
vazbu, kterou nám zaslali rodiče jedné ze 
studentek: „Chtěli bychom poděkovat za vče-
rejší Orientation meeting. Bylo to opravdu 
profesionálně zorganizované a velmi dobře byl 
sestaven program a předána spousta nových 
informací. Moc děkujeme.“ Rodiče Adély R.

Ve dnech 11.–13. října 2024 proběhl 
pro nejčerstvěji dokončený ročník vý-

měnných studentů vůbec poslední společný 
meeting organizovaný Rotary Youth Exchange 
Czechia v Křižanově u Velkého Meziříčí. Tzv. 
„reboundi“ byli od pátečních odpoledních ho-
din vítáni v rekreačním středisku Drak zástupci 
Rotexu, samotnými bývalými outboundy, kteří 
zajišťovali zdárný průběh celého víkendu. Ješ-
tě týž večer dostali reboundi možnost si vzá-
jemně v krátkosti představit zážitky ze svých 
výměn skrze předem připravené prezentace. 
Celý víkend se oproti předchozím meetingům 
táhl v rytmu spíše uvolněném. Sobotní odpo-
ledne strávili studenti s Rotexem v nedaleké 
přírodě, rozděleni do skupin usilujících o co 
nejlepší výsledky v celodenní hře. Mimo to se 
jednotlivé týmy snažily do večerního hlasování 
vytvořit co nejpovedenější momentku. Mnozí 
reboundi tak měli možnost se po více než roce 
opět sejít se svými přáteli a podělit se o své 
vzpomínky. Po večeři byly studentům předány 
ceny za nejlepší prezentace, jejichž některé 
držitele Rotary Youth Exchange opět přivítá 
na Orientation Meetingu v Třebíči, kde o svých 
zkušenostech promluví k budoucím výměn-
ným studentům. Dále byl vyhlášen vítězný 
tým celodenní soutěže a soutěže o nejlepší 
momentku. V neposlední řadě pak zástupci 
Rotexu představili jeho potenciálním členům 
jeho aktivity, mezi něž patří například právě 
organizace tohoto víkendu. V neděli reboundi 
definitivně dali sbohem své Rotary výměně, 
která tímto víkendem oficiálně skončila, a roz-
jeli se do svých domovů.

Přejeme tedy všem účastníkům ještě jed-
nou mnoho úspěchů v budoucím životě, k je-
jichž dosáhnutí vám Rotary Youth Exchange 
jistě dala dobrý základ, a upřímně doufáme, 
že se vás co nejvíce přidá zase k nějaké další 
rotexácké akci.

Text: ANETA JANDÍKOVÁ, foto: ROTEX

REBOUND 
MEETING 2024

z domova
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z domova

„Kámo, už bys měl přestat pít, máš 
dvě hlavy.“ Tolik vtip starý jako lidstvo 

samo. No a já mám trochu pocit, že se do-
stávám z více než pětileté smutné kocoviny 
a také vidím dvojmo. Dva předsedy, dva ředi-
tele, dva týmy. Týmy lidí, kterým není budouc-
nost studentů v našem distriktu lhostejná. 
Cesta ke dvěma organizacím, jedné pro Česko 
a druhé pro Slovensko, byla neskutečně trnitá 
a mnozí z nás si šrámy po trnech ponesou 
ještě hodně dlouho. Ale jak se říká, co nás 
nezabije, to nás posílí. 

Program Rotary Youth Exchange, tedy Vý-
měna mládeže, běží více než 50 let a ovlivňuje 
osobnostní růst mladých lidí po jejich celý 
život. Jednoho mladíka před 42 lety ovlivnil 
natolik, že příští rok stane v čele celého na-
šeho hnutí. Ano, zvolený světový prezident 
Mario Cesar Martins de Camargo z Brazílie 
je absolventem tohoto programu a svůj rok 
výměny strávil v Minnesotě v USA. A ovlivnil 
ho natolik, že brzy po jeho skončení vstoupil 
do Rotary a prošel si cestu od člena klubu 
až po světového prezidenta. Ale není jediný, 
protože mnoho úspěšných lidí po celém světě 
se hrdě hlásí k Rotary Youth Exchange.

Takže nyní se pro jeden z nejúžasnějších 
programů, které Rotary provozuje, již vybírají 
zvlášť studenti ze Slovenska a zvlášť z Čes-
ka. Jsem přesvědčen, že tento vývoj povede 
k tomu, že vyšleme jako distrikt celkově více 
studentů než dříve. A také věřím, že různé 
pohledy na některé detaily výměn budou pří-
nosem k budoucnosti výměn. A doufám, že 
dvojí vize nepovede u mne k dvojímu vidění. 

Prítomných bolo vyše 100 účastníkov, 
z toho 39 študentov prihlásených na 

zahraničné štúdium na jeden školský rok, 
počas štúdia na strednej škole, ktorí sa 
o štúdiu dozvedeli prostredníctvom Rotary 
klubov z celého Slovenska. 

Témy boli: Rotary a jeho programy. Pra-
vidlá a zásady programu Rotary Youth 
Exchange. Hosťujeme študenta zo zahra-
ničia – zásady, pravidlá a skúsenosti rodín. 
Kultúrny šok – fázy, dôsledky a obrátený 
kultúrny šok. Skúsenosti bývalých a teraj-

ších slovenských i zahraničných študentov. 
Výzvy, ktoré čakajú študentov (a ich rodi-
čov) počas výmenného pobytu. Ako sa na 
ne pripraviť? Praktické rady a administ-
ratívne záležitosti. Na jednom mieste sa 
stretli skvelí ľudia – študenti s rodičmi so 
záujmom na sebe pracovať, skvelí osobne 
prezentujúci „outboundi“, študenti, ktorí už 
štúdium v zahraničí absolvovali v Mexiku 
a USA a on-line boli pripojení slovenská 
študentka „outboundka“, aktuálne v škol-
skom roku 2023/24 študujúca v Kolumbii 
a bývalá brazílska študentka „inboundka“, 
v minulosti študujúca na Slovensku, ktorá 
sa po ukončení štúdia vydala, žije a pracuje 
na Slovensku v Bratislave.

Za obsah školenia a výbornú organizáciu 
patrí poďakovanie členom RYE n. o. Slo-
vensko, ale predovšetkým členom Rotary 
klubu Martin.

Text: FRANTIŠEK KORNAJ
člen DR RYE n.o. Slovakia pri DVVM 
D 2240 ČR a SR

RYE 

Rotary Youth Exchange 
Slovakia – štúdium v zahraničí 
cez Rotary Slovakia
V nedeľu 3. 11. 2024 sa v Martine 
uskutočnil prvý Orientation meeting 
v rotariánskom roku 2024/25.

IPDG GEORGE J. PODZIMEK

DVOJITÉ VIDĚNÍ 
ANEBO DVOJÍ VIZE?

JAK TO 
VIDÍM JÁ
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ze světa

RAC 

Rotaract European Meeting 
Luxembourg
Ve dnech 3.–6. října 2024 se v Lucembursku uskutečnilo 
Rotaract European Meeting (REM), na kterém se setkali delegáti 
ze 43 evropských zemí.

Text: HLEB TKACHENKO, foto: CRAIG SIMONS

EM je pravidelná akce Rotaractu, 
která nabízí možnost navázat kon-
takty, sdílet inspiraci a spolupraco-

vat na projektech, jež přispívají k pozitivní-
mu dopadu v našich komunitách. Program 
zahrnoval nejen zajímavé workshopy 
a diskuse, ale také galavečer a kulturní 
aktivity, které přiblížily bohatou historii 
a krásu Lucemburska. Náš distrikt na akci 
reprezentovalo pět členů: Jakub Machovec 
(RAC Most), Hleb Tkachenko (RAC Prague 
International), Yelyzaveta Tereshchenko 
(RAC Prague International), Alexia Klie 
(RAC Prague International) a Zuzana Ma-
tějková (RAC Zlín). Hlavním cílem naší dele-
gace tentokrát bylo představit nadcházející 

REM v Praze, který se uskuteční od 23. do 
26. ledna 2025, a pozvat rotarakťáky z celé 
Evropy k účasti. Výsledek našeho snažení 
předčil očekávání: první dvě vlny prodeje 
účastnických balíčků byly vyprodány bě-
hem několika minut po spuštění! 

otaract klub Prague International ka-

ždý měsíc organizuje alespoň jeden 

sociální projekt a jedno teambuildingové 

setkání. Sledujte klub na sociálních sítích 

nebo ve WhatsApp skupině, abyste nepřišli 

o žádné další aktivity. Všechny odkazy na-

jdete na stránkách www.racpi.org.

V noci na Halloween, 31. října, se 18 od-

vážných členů Rotaract klubu Prague Inter-

national spolu s výměnnými studenty vydalo 

za poznáním strašidelných zákoutí Prahy. 

S anglicky mluvícím průvodcem jsme obje-

vovali temné uličky Starého Města i skryté 

podzemí! Praha patří mezi nejstrašidelnější 

města v Evropě, plná legend a záhad, a my 

jsme společně odhalili několik jejích stře-

dověkých tajemství a vyslechli si vzrušující 

příběhy, které nám naši průvodci v kostýmech 

přiblížili svým poutavým vyprávěním. A kdo 

ví, třeba nás z temného zákoutí stále pozorují 

dávné přízraky...

PRAHA
PO STOPÁCH 
PRAŽSKÝCH LEGEND 
S ROTARACTEM

R

R

Pokud máte zájem 
dozvědět se více o REM Prague 2025, 

navštivte naše oficiální stránky
www.remprague2025.org

Cílem naší delegace 
bylo představit 
nadcházející REM 
v Praze. Výsledek 
našeho snažení 
předčil očekávání: 
první dvě vlny prodeje 
účastnických balíčků 
byly vyprodány během 
několika minut 
po spuštění!
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zprávy
KLUBOVÉ

Více fotografií z akcí najdete 
v elektronické verzi časopisu:
www.rotarygoodnews.cz

V neděli 15. září se Lázně Lipová v okrese Jeseník proměnily 
v jednu velkou rozvodněnou řeku. Povodeň strhla některé domy 
a způsobila tak ohromnou škodu. Na to okamžitě reagovali 
karlovarští rotariáni. 

len klubu a ředitel Grand Hotelu Pupp Jindřich Krausz po 
předchozí domluvě s místostarostkou obce zaslal zásilku 
šesti palet materiálu a prostředků potřebných pro posti-

ženou obec Lázně Lipová. Celková hodnota zásilky činila  
110 000 Kč. Výrazně pomohla i společnost PAPE, která poskytla 
slevu na nakupovaný materiál. Rotary klub se podílel na této části 
pomoci částkou 55 000 Kč. Členové Rotary klubu uspořádali mezi 
sebou sbírku na pomoc postižené obci a dalších získaných 50 000 Kč 
zaslal klub přímo na účet obce Lázně Lipová.

Text: JIŘÍ PROKOP

Č

K A R L O V Y  V A R Y

Karlovarští rotariáni 
a Grand Hotel Pupp 
přispěli významnou 
částkou zaplaveným 
Lázním Lipová

110 000 Kč
Celková hodnota příspěvku v materiální i finanční pomoci 
obci Lázně Lipová.
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Rotary klub Poděbrady společně se svým partnerem ČUS 
Sportovní centrum v Nymburce připravil již tradiční štafetový 
závod na pro děti ve věku 11–13 let.

ýmy složené z 15 dívek a 15 chlapců po úsecích 200 m zdolaly 
celou maratonskou trať o délce 49 km a 195 m. Závod se 
uskutečnil 24. 9. 2024 a zúčastnily se opět již tradiční týmy 

ze základních škol a gymnázia z Nymburku, Poděbrad a Dymokur. 
Záštitu udělili senátor Ing. Tomáš Czernin a hejtmanka Středočes-
kého kraje, paní Mgr. Petra Pecková. Prvních 195 m odběhli ambasa-
doři jednotlivých týmů, mezi nimiž jsme se mohli setkat s trenérem 
mistra světa Josefa Dostála, olympionikem Pavlem Davídkem, vý-
znamnými atlety v běhu na krátkých a středních tratích Lukášem 
Soukalem a Lukášem Vlčkem. I když nám počasí letos poprvé nepřálo, 
všichni soutěžili s velkým nasazením s cílem dosažení či dokonce 
překonání světového rekordu maratonského běhu či překonání po-
myslné hranice 2 hodin. Na prvním místě v čase 1.59:34 se umístila 
Základní škola T. G. M. Poděbrady. Druhé místo obsadila Základní 
škola Václava Havla Poděbrady, též ve vynikajícím čase 2:00:07, a na 
třetím místě se umístila Základní škola Tyršova Nymburk v čase 
2.00:31. Výsledky ostatních zúčastněných týmů: 4. místo Gymnázium 
Bohumila Hrabala v Nymburce, čas 2.02:03, 5. místo Základní škola 
Komenského v Nymburce, čas 2.07:24, 6. místo ZŠ Letců RAF Nym-
burk, čas 2.12:30, 7. místo Masarykova základní škola Dymokury, čas 
2.21:25. Je třeba ocenit všechny týmy za zaujetí, se kterým se výzvy 
překonat maratonskou trať zhostili. Myšlenka spojení zájmu o pohyb 
a vzájemné podpory potvrdila, že současná mládež při vytvoření 
vhodných podmínek má o takovou akci zájem. 

Text: NATALLIA MAKOVIK, PETR JAVOŘÍK 

P O D Ě B R A D Y

8. ročník Dětského maratonu

T

Októbrové výjazdové stretnutie RC Banská Bystrica 
s partnerkami bolo v banskobystrickom kultovom 
jazzovom Hogo Fogo klube s koncertom skupiny 
SUS4 so spevákom Jánom Susíkom a spomienkou 
na návštevy v RC Bad Ischl, ktorý bol sponzorský klub 
pri znovuzakladaní RC Banská Bystrica roku 1992. 

a Dištriktovej konferencii RI D 1920 v roku 1993, 
ktorá sa konala v Bad Ischl, sa zúčastnilo viacero 
členov RC Banská Bystrica, spolu s KM-Swing ka-

pelou Jozefa Karvaša, ktorá účinkovala v spoločenskom 
programe dištriktovej konferencie. Spevák Ján Susík je 
jediným žijúcim pamätníkom tejto kapely. Práve u neho sa 
zachoval pre nás veľmi cenný filmový dokument o účinko-
vaní kapely na konferencii a veľkým prekvapením bola 
premietnutá časť filmu s príhovorom Ivana Belana, charter 
prezidenta RC Banská Bystrica, ktorý všetci prítomní videli 
prvýkrát. V máji 2024 opäť navštívila početná skupina čle-
nov RC Banská Bystrica rotariánskych priateľov v Bad 
Ischl. Dominik Belko, PP, ktorý návštevu aj koncert v Hogo 
Fogo zorganizoval, premietol aj fotografie z tohtoročnej 
návštevy. Spomienkový koncert citlivo vybratých a krásne 
interpretovaných swingových melódií spred niekoľko de-
siatok rokov v podaní Jána Susíka hlboko umocnili všet-
kým prítomným spomienky a zážitky na podujatia s part-
nerským RC Bad Ischl.

Text a foto: PETER HLADKÝ

B A N S K Á  B Y S T R I C A 

Klubové stretnutie Hogo Fogo

N
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1000 eur
Príspevok RC Martin pre detských reprezentantov Slovenska 
v súťaži European Traffic Education Contest v Paríži 
a organizáciu Rotariánskej jazdy zručnosti.

zprávy

Martinskí rotariáni zorganizovali v septembri pre deti 
z materských a základných škôl okresu Martin už 6. ročník 
Rotariánskej jazdy zručnosti. Súčasne tento rok podporili 
detských reprezentantov Slovenska v európskom kole súťaže 
European Traffic Education Contest v Paríži. 

edno pekné sobotné októbrové predpoludnie sa na det-
skom dopravnom ihrisku v Martine zišli malí aj väčší ško-
láci aj so svojimi rodičmi, aby si zmerali sily, ale aj využili 

skúsenosti, ktoré získali počas výučby dopravnej výchovy na 
tomto ihrisku. Miestni rotariáni tu zorganizovali ďalší ročník Ro-
tariánskej jazdy zručnosti. Aktívne sa jazdy zúčastnilo 68 školá-
kov, ktorí súťažili v piatich vekových kategóriách. Organizáciu 
podujatia aj ocenenie účastníkov zabezpečili martinskí rotariáni, 
už tradične vedení hlavným organizátorom Jánom Gejdošom. 
Ruku k dielu priložilo osem členov klubu, viacerí prišli aj s man-
želkami. Súťaž sa mohla uskutočniť vďaka existencii kvalitného 
dopravného ihriska. Rekonštrukcia schátraného ihriska bola 
prvým veľkým investičným projektom znovuzaloženého Rotary 
klubu Martin, už skoro pred dvadsiatimi rokmi. Odvtedy rotariáni 
dozerajú na funkčnosť ihriska a jeho údržbu. Každoročne prejde 
výučbou dopravnej výchovy na tomto ihrisku viac ako 1400 žiakov 
zo základných škôl. Súčasťou podujatia bola aj exhibičná jazda 
zručnosti reprezentantov Slovenska na tohtoročnom európskom 
kole súťaže European Traffic Education Contest (ETEC). Finále 
súťaže ETEC – Na bicykli bezpečne 2024, sa tento rok uskutočnila 
pod záštitou FIA v Paríži. Cieľom súťaže je posilniť dopravnú vý-
chovu v každej krajine a prispieť k zníženiu rizika detí ako účast-
níkov cestnej premávky. Tento rok postúpilo do európskeho kola 
práve štvorčlenné družstvo žiakov, ktoré vzišlo z Martina a tréno-
valo na miestnom dopravnom ihrisku. V silnej konkurencii 17 štá-
tov sa umiestnili v konečnom poradí na výbornom 4. mieste, keď 
zvládli nielen testy, ale aj techniku jazdy na bicykli cez prekážky. 
Martinskí rotariáni mali radosť, že sa na krásnych dresoch sloven-
ských reprezentantov nachádzalo aj logo RC Martin, ako jedného 
zo sponzorov. Najväčšiu radosť však mali z toho, že aj tento rok 
pribudlo veľa malých cyklistov, ktorí sa budú vedieť správať v cest-
nej premávke bezpečne.

Text: RENÉ GURÁŇ, 
foto: PETER ONDEČKO

M A R T I N

Rotariánska jazda zručnosti

J
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V snahe podporiť myšlienku založenia satelitného Rotary 
klubu v Banskej Štiavnici Rotary klubom Banská Bystrica sa 
dňa 21. októbra 2024 uskutočnilo výjazdové zasadanie RC BB 
aj s partnerkami v Banskej Štiavnici. Oslovená pani PaedDr. 
Beata Rückschloss Nemcová spolu s priateľmi pripravila 
a zorganizovala zaujímavý program prezentácií prvých 
potencionálnych členov Rotary z Banskej Štiavnice.

ajskôr nás vedúci Slovenského banského archívu, Mgr. 
Peter Konečný, PhD., previedol celým archívom a obozná-
mil nás s jeho zbierkami, úlohou a činnosťou archívu, 

vrátane historickej budovy a jej podzemných priestorov. Potom 
nasledovala prehliadka rodného domu a jediného múzea svetozná-
meho dvorného fotografa skupiny The Beatles a ďalších význam-
ných osobností, Deža Hoffmanna. So zaujímavými faktami zo ži-
vota Deža Hoffmanna a  s  históriou domu nás oboznámil 
spolumajiteľ domu a múzea Šimon Šafařík, spolu s pani Beatou 
Rückschloss Nemcovou. Klubové stretnutie skončilo vo ViNOCEN-
TRE, kde nás s rôznymi druhmi vína z viničov, ktoré sa pestujú 
v regióne a v širšom okolí Banskej Štiavnice, oboznámil pán Miro-
slav Bahna. Zaujímavý výklad bol spojený s ochutnávkou rôznych 
druhov vín a špecialít. Záverom prezident RC Banská Bystrica 
Matúš Oľha poďakoval pani Beate Rückschloss Nemcovej a všet-
kým priateľom z Banskej Štiavnice za zorganizovanie a sprostred-
kovanie stretnutia, za pohostenie a za priateľskú atmosféru, v kto-
rej sa celé stretnutie nieslo.

Text: PETER HLADKÝ,
foto: ĽUDMILA HLADKÁ

B A N S K Á  B Y S T R I C A

Výjazdové zasadanie

N

Festival Inter Nos – Medzi nami je výnimočným 
podujatím, ktoré v septembri v Žiline spája ľudí 
a komunity z rôznych oblastí, najmä tých, ktorí žijú 
s postihnutím, a tých, ktorí im pomáhajú. 

ento festival je nielen oslavou života, ale aj 
priestorom na vzájomné stretnutia, výmenu skú-
seností a budovanie porozumenia. Od samého 

začiatku je súčasťou festivalu aj Rotary klub Žilina, ktorý 
spolu s mestom a krajskou samosprávou podporuje túto 
iniciatívu. Na festivale bolo možné vidieť množstvo akti-
vít, ktoré priniesli úsmevy na tváre všetkých zúčastne-
ných. Tanečníci na vozíčkoch predviedli svoje nádherné 
vystúpenia, ktoré boli plné energie a emócií. Šachisti si 
zmerali svoje sily, pričom partička šachu sa stala príleži-
tosťou na príjemné rozhovory. Deti aj dospelí sa mohli 
tešiť z maľovania na tvár, ktoré dodalo podujatiu hravú 
atmosféru. No najdôležitejšou súčasťou festivalu boli roz-
hovory. Diskusie o túžbach, cieľoch a vzájomnom porozu-
mení vytvorili atmosféru, kde každý mohol otvorene pre-
javiť svoje myšlienky a pocity. Festival Inter Nos – Medzi 
nami nám každoročne pripomína, aké dôležité je vytvárať 
priestor pre všetkých ľudí, bez ohľadu na ich schopnosti, 
a že spoločne môžeme budovať komunitu založenú na reš-
pekte a porozumení. 

Text: MARTIN BARČÍK

Ž I L I N A

Festival porozumenia a radosti

T
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Příběh vznikl již před 14 lety a je odrazem smysluplného hnutí 
Rotary. Výměnná studentka RC Ostrava International Mariel 
Mora Urquidi přiletěla z rodného města Ciudad de Juárez (2,5 
milionů obyvatel) na roční výměnu v roce 2010. Pro představu, 
toto město leží na samotné hranici se Spojenými státy, 
od města El Paso jej odděluje řeka Rio Grande.

ejím dočasným domovem se staly Kravaře, Malé Hoštice 
a Velké Hoštice. Pobývala postupně ve třech rodinách, Jo-
sefa a Mirky Meleckých (aktuálně DG našeho distriktu), 

rotariána Bohumila Křempka a přátel Hermanových. Jako výměnná 
studentka se zúčastnila výletů po Evropě (Itálie, Španělsko, Pol-
sko) s celou skupinou zahraničních studentů, vystupovala coby 
jejich lídr na Distriktní konferenci v Českých Budějovicích. Se svou 
třídou procestovala Německo, Dánsko, Švédsko. Pro její zálibu 
v tancích nebylo možné nepřihlásit ji do lekcí tanečního kurzu, 
kde se stala oceněnou tanečnicí číslo 1. S naší rodinou objevila 
Madrid a spoustu jeho zajímavostí (fotbalový zápas FC Real Mad-
rid na stadióně Santiago Bernabeu, býčí zápasy…). Její každodenní 
úsměv, dobrá nálada a vstřícnost otevřely srdce blízkých osob. 
Získala si spoustu přátel, sympatie učitelů i obdivu sousedů a stala 
se oblíbenou a známou celému okolí. A léta plynula. Časem při-
cestovala i s maminkou Blancou Stellou do Evropy a pochopitelně 
svá pobytová městečka nevynechaly. Loni nás všechny pozvala na 
svůj svatební den – Mariel & Eduardo – 5. října 2024. Takovouto 
událost v lidském životě lze pouze s radostí přijmout. Její svatba 
byla přímo pohádková. Svatební veselí se konalo 3 dny a 3 noci, 
počet hostů 1 večer překročil 500 osob a nemohli zde chybět ani 
rotariáni. V samotném městě je registrováno celkem 17 klubů, a ten 
„náš výměnný“ čítá 67 členů. Mariel a celá její rodina se o nás sta-
rala jako o vlastní... vlastně to je naše rodina… rotariánská. A dů-
kazem je i vyslovená myšlenka jejího otce závěrem: „mi casa es tu 
casa...“ neboli „můj dům je tvůj dům“. Přála bych si, aby se porozu-
mění mezi rotariány otevřelo celému světu a různé kultury, které 
k tomu patří, se staly pojítkem mezi lidmi různých kontinentů 
a pochopením lidské výjimečnosti pro nás všechny. Přeji všem ro-
tariánům našeho distriktu 2240, kteří mají zkušenosti s výměnou 
mládeže, aby se jim v životě poštěstilo obdobný dotek rotariánské 
rodiny zažít na vlastní kůži.

Text: MIROSLAVA MELECKÁ

O P A V A

Dotek Mexika, rotariánské rodiny, 
přátelství a lásky

J

řed dvěma léty, při jednom ze setkání s naším part-
nerským klubem RC Cham v Bavorsku, někoho 

z nás napadlo, že by nebylo marné lépe poznat okolí na-
šich sídelních měst, jejichž okresy dělí jen státní hranice, 
dříve „železná opona“. A protože i naši bavorští přátelé se 
rádi svezou na kolech, zejména na těch elektro, zrodil se 
plán pořádat pravidelně cyklovýlety jednou na naší straně 
Šumavy, pak zas na té druhé. A tak jako se s našimi part-
nery už 15 let scházíme 1. května na hraničním šumav-
ském vrcholu Velký Ostrý, kde se nachází horská hos-
půdka, jejíž terasou prochází hraniční čára, tak se zjara 
a na podzim vydáváme na cyklovýlety. Ten letošní, říj-
nový, byl už v pořadí pátý. Startovali jsme z města Furth 
im Wald a pokračovali přes městečko Eschlkam do Neu-
kirchenu, kde prezidentka chamského klubu přichystala 
malé improvizované občerstvení. Těsně před cílem, opět 
u města Furth im Wald, jsme v hospůdce Steinbruch See 
ochutnali výtečné pstruhy, a pak už jen rozloučení na par-
kovišti ve Furthu. Příští rok zjara připravíme kolegům 
z Chamu i našim kolařům trasu až k hradu Velhartice a vě-
říme, že se společný výlet vydaří tak jako ten letošní, říj-
nový. 

Text: VLADIMÍR RŮŽIČKA

K L A T O V Y

Na kole 
u sousedů

ako mnoho jiných Rotary klubů, i náš RC Cheb po-
mohl obci v zaplavených oblastech. Vybrali jsme si 

město s lázeňským zázemím – Lipová-Lázně  – a poslali 
jsme 20 000  Kč korun. Nyní jsme dostali zpětnou vazbu 
z penzionu Lipůvka, který město vybralo jako příjemce 
našeho daru:

„Vážení přátelé, rádi bychom Vám poděkovali za štědrý 
dar, kterým jste přispěli na opravy našeho penzionu Li-
půvka v Lipové-Lázních po povodních. Na penzionu vzniklo 
mnoho škod v bezprostředním okolí domu i uvnitř. Jednou 
z nich je kotelna, která byla zaplavena až po strop. Váš dar 
bychom věnovali na opravu této části – tedy bojleru, čerpa-
dla a elektrokotle. Vašeho daru si velice vážíme a rádi na 
oplátku členy Vašeho klubu ubytujeme, až budete na ces-
tách.“ 

Text: MONIKA MAZÁČOVÁ, 
ŠTĚPÁN DE WOLF

C H E B

Dopis, který potěšil

P

J
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Carlsbad Rotarians and 
Grand Hotel Pupp contributed 
a significant donation to the 
flooded Lipová Spa

K A R L O V Y  V A R Y lub member and director of the 
Grand Hotel Pupp Jindřich 
Krausz sent a shipment of six 
packages of materials and 

resources needed for the affected town of 
Spa Lipová. The total value of the shipment 
was CZK 110,000. PAPE also helped signif-
icantly by providing a discount on the pur-
chased material. The Rotary Club contrib-
uted CZK 55.000 to this part of the aid. The 
Rotary Club members organized a collec-
tion among themselves to help the affected 
municipality and the club sent another 
CZK 50.000 directly to the account of the 
municipality of Lázně Lipová.

Text: JIŘÍ PROKOP

C

On Sunday, 15 September, the Lipová Spa in the Jeseník 
district turned into one big flooded river. The flood swept 
away some of the houses and caused enormous damage. 
The Carlsbad Rotarians responded immediately.
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Motto for November: 
Rotary Foundation Month

G L O S S A R Y

Recent nights have made it clear that win-
ter is inevitably approaching and with it the 
suffering of the people who for over 2.5 years 
have been facing the aggression of the Russian 
occupier in their Ukrainian homeland, will mul-
tiply. Please do not overlook any humanitarian 
aid to these sufferers when planning your 
club activities. Try - purely theoretically - to 
put yourself in their shoes and imagine what 
would be most useful to you at the moment 
with the upcoming winter season. A huge 
thank you to all those of you in our district who 
have already made the often superhuman ef-
fort to help in Ukraine. Hats off to all of you!

The Rotaract Clubs Conference in Prague 
took place on 15-17 November 2024. The 
conference was attended by a majority 
of the functioning RAC-clubs. During this 
conference 2 new action clubs were offi-
cially founded and accepted into the Rota-
ract-family, namely the clubs from Karlovy 
Vary and Tábor. Many congratulations to the 
newly established clubs and much joy in 
meeting each other as well as in the results 
of their work not only for the needy. This 
meeting effectively stimulated cooperation 
between RAC-clubs, encouraged all present 
for inspiration and networking.

Finally, from November 25th, we hosted 
RIPE/Rotary International President elect 
Mário César Martins de Camargo from Brazil 
and RID/Rotary International Director of 
our Zone 21 Daniel Tanase from Romania for 
a week in our district. Together with them we 
participated in a joint meeting with mem-
bers of Prague RCs in Prague, with members 
of Moravian-Silesian clubs in Ostrava, as 
well as with members of 14 RCs during the 
traditional event organized by RC Martin - 
Thanksgiving Day. Thus, RC Martin is a very 
unique club in the modern history of our dis-
trict, which in 6 months has been visited by 
2 RIPE (in May 2024 it was Stephanie A. Ur-
chick), the highest representatives of Rotary 
International for the period 2024-2026, which 
also represents a tribute and respect to the 
achievements of club work and positive spir-
it in the life of Rotary Club Martin.

Let's have fun during 
club events with ROTARY 
and think positive!
Sincerely

B A N S K Á  B Y S T R I C A

RC Banská Bystrica 
club meeting in Hogo 
Fogo Jazz&Art Club
The October meeting of RC Banská 
Bystrica and its partners was held in 
Banská Bystrica's iconic jazz Hogo 
Fogo club with a concert featuring the 
SUS4 group with singer Ján Susík and 
a reminiscence of the visits to the RC 
Bad Ischl, which was a sponsor club  
at the re-founding of RC Banská 
Bystrica in 1992. 

t the DISTRICT Conference of RI D 
1920 in 1993, which took place in Bad 

Ischl, several members of RC Banská 
Bystrica participated, together with 
KM-Swing Jozef Karvaš's band, which per-
formed in the festive social programme of 
the District Conference. Singer Ján Susík is 
the only living member of this band. He is 
the one who preserved a very valuable film 
documentary for us about the band's perfor-
mance at the conference, and a great sur-
prise was the screening of a part of the film 
with a speech by Ivan Belan, charter presi-
dent of RC Banská Bystrica, which all the 
attendees saw for the first time. In May 2024, 
a large group of RC Banská Bystrica mem-
bers re-visited Rotary friends in Bad Ischl. 
Dominik Belko, PP, who organized the visit 
and the concert at Hogo Fogo, also showed 
photos from this year's visit. The memorable 
concert of sensitively selected and beauti-
fully interpreted swing tunes from several 
decades ago performed by Jan Susik revived 
the memories and experiences of the events 
with the partner RC Bad Ischl.

Text and Photo: PETER HLADKÝ

A
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JOSEF MELECKÝ, 
District 2240 Governor

he month of November in the Rotary 
calendar is associated with ROTARY 

FOUNDATION month. This year's District Ro-
tary Foundation Qualifying Seminar for the 
2025/2026 Rotary year in our district was held 
on November 16, 2024 at 9:00 a.m. online 
under the direction of Hanka Gamrot. As a re-
minder, those clubs that did not register their 
responsible officers in time to either refresh 
their knowledge of Rotary Foundation issues 
or be inspired to a goal where together we can 
accomplish great things and help where it is 
most needed at the moment, cannot partici-
pate in the great Rotary Foundation program. 
I refer and highly recommend to read in detail 
the contribution of Michal Sláma from RC Par-
dubice in the District Newsletter No.15 from 
20.9.2024 for inspiration (Did you know that...).

ROTARY FOUNDATION as one of the solid 
pillars of ROTARY activities can effectively 
draw club activities into helping where help 
makes sense and people are waiting for it 
in often desperate life situations. Let's help 
proactively to change the world for the 
better through an exemplary willingness to-
gether with the ROTARY FOUNDATION.

As of October 31, 2024, the announced col-
lection of our District 2240 - FLOOD 09/2024 
has been completed. I would like to sincerely 
thank ALL of you who joined this district 
collection or in any other way contributed in 
your own way to help those in need who were 
affected by the devastating effects of the 
extreme floods this September, especially in 
Silesia and Moravia. This form of assistance 
also demonstrates a humanitarian sense of 
belonging to those affected and proves that 
for us Rotarians, solidarity in times of need 
is not an empty concept.

The D 2240 Coordination Team, led by 
Pavel Brída, President of RC Opava, will sub-
sequently report on both the total amount of 
funds collected and their meaningful distri-
bution, and delivery to specific individuals in 
the most affected areas.

On Thursday 24.10.2024 we commemo-
rated World Polio Day. Let us remember that 
as members of Rotary International we are 
committed to a world free of polio, coupled 
with adequate financial support to eliminate 
this insidious disease from the face of the 
earth. Please give attention at your club 
meetings to the issue of financial contribu-
tions to this worthy cause.

T
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R Y E

My two-week 
summer camp 
in the Turkish 
mountains of 
Uludağ

R Y E

Sailing Camp Karlshamn – Sweden

his year I had the unique op por-
tunity to spend two weeks at 

a  summer camp in the Turkish 
mountains of Uludağ. Every day was 
filled with sports activities or various 
team building exercises. During the 
camp, we were taken on a bigger 
hike, up Mount Uludağ itself. At 
other times, we took a cable car to 
the nearby Adventure Park, where 
we could try activities like zip-lining 
or climbing, etc. At the end of the 
camp, we had an international day, 
for which we each prepared our own 
poster, which gave a little insight 
into our country and its traditions. 
We also had the opportunity to get 
to know Turkish culture and cuisine. 
The local cooks prepared traditional 
Turkish dishes for us, just like from 
grandma. The camp was an unforget-
table experience for me thanks to 
the Rotary Club's support. 

Alexandra Haňová, 15 years old
RC Košice Country

T

supplement

n the middle of the holidays I had the 
opportunity to spend ten days at 

a Rotary camp in the small seaside town of 
Karlshamn in the south of Sweden. The 
camp was mainly focused on "sailing" - sail-
ing in smaller boats for a crew of three 
campers and an instructor. Later on, how-
ever, our skills improved so much that we 
were able to navigate the boat without an 
instructor. Although training on sailboats 
was practiced every day, we also engaged 
in other activities. For example, a trip in 
kayaks, camping on the island of Fölso 

where we enjoyed a barbecue and had 
a chance to try water skiing and there was 
even a wonderful garden party for all par-
ticipants with their host families. I will 
never forget the moments I have experi-
enced at the camp. I have made so many 
friends from all over Europe and I am so 
grateful that I was able to attend and enjoy 
the camp.

Helena Frantová, 17 years old
RC Frýdek-Místek and Kopřivnice

I
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The Rotaract European Meeting 
(REM) took place in Luxembourg 
on 3–6 October 2024, bringing 
together delegates from 
43 European countries. 

EM is a regular Rotaract event 
that offers the opportunity to 

network, share inspiration and collab-
orate on projects that contribute to 
positive impact in our communities. 
The programme included not only 
interesting workshops and discus-
sions, but also a gala evening and cul-
tural activities that showcased the 
rich history and beauty of Luxem-
bourg. Our district was represented by 
five members: Jakub Machovec (RAC 
Most), Hleb Tkachenko (RAC Prague 
International), Yelyzaveta Teresh-
chenko (RAC Prague International), 
Alexia Klie (RAC Prague International) 
and Zuzana Matějková (RAC Zlín). The 
main goal of our delegation this time 
was to present the upcoming REM in 
Prague, which will take place from 23 
to 26 January 2025, and to invite Rota-
ractors from all over Europe to partic-
ipate. The result of our efforts 
exceeded expectations: the first two 
waves of sales of participation pack-
ages were sold out within minutes 
after the launch! If you are interested 
in learning more about REM Prague 
2025, please visit our official website: 
www.remprague2025.org.

Text: HLEB TKACHENKO

The Rotary Foundation's qualifying 
seminar for the 2025/26 Rotary  
year attracted 43 Rotarians. After 
successfully completing the seminar, 
39 clubs qualified to receive support 
from the Rotary Foundation for  
their projects.

uring the seminar, we were reminded 
of how the Rotary Foundation 

works, what its main programs are Regu-
lar contributions from clubs enable the 
implementation of projects that have 
a positive impact on our communities and 
the world as a whole. The key is not only 
to give, but to strategically use the oppor-

tunities for support through District and 
Global Grants. Practical information was 
provided on the conditions for awarding 
grants. An important idea was that the 
more we contribute together, the more 
impact we can have. If you would like to 
learn more about the Rotary Foundation 
and its opportunities, we would be happy 
to connect with you online and set up 
a "Foundation Talk" just for your club. Feel 
free to contact the Rotary Foundation Dis-
trict 2240 committee. 

Text: HANA GAMROT

R O T A R Y  F O U N D A T I O N

Rotary Foundation 
Seminar: 
Every Contribution 
Makes a Difference, 
that's the Magic 
of Rotary!

R

D

R A C

Czech Rotaract 
European Meeting 
Luxembourg
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S Rotary 
ke hvězdám

aktivity

kluby

P O Č T Y  K L U B Ů

ROTARY: 36 978
ROTARACT: 10 634
INTERACT: 14 613
RCC: 13 460K 17. 6. 2024

ROTARY
ČÍSLA
GLOBÁLNĚ

P O Č T Y  Č L E N Ů

ROTARY: 1 181 186
ROTARACT: 162 325
INTERACT: 336 191

D AT U M P O Ř A D AT E L A K T I V I TA M Í S T O

Aktualizovaná data konání akcí 
si prosím ověřte na 
rotary2240.org

Beroun
Brno 
Brno City 
Broumov  
České Budějovice 
Český Krumlov 
Frýdek-Místek 
& Kopřivnice 
Hluboká n. Vltavou  
– Golf 
Hradec Králové 
Cheb/Eger
Jičín – Nymburk 
Jihlava 
Jindřichův Hradec 
Karlovy Vary 
Klatovy 
Kroměříž 
Liberec, Jablonec 
Most 
Olomouc 
Olomouc City 
Opava 
Ostrava 
Ostrava City 
Ostrava International
Pardubice 
Písek 
Plzeň 
Plzeň Beseda 

Poděbrady 
Prag Bohemia 
Praga Ekumena 
Prague International 
Prague Platinum 
Praha 
Praha City
Praha City – sat. klub 
Poděbrady Spa 
Přerov 
Prostějov 
Tábor 
Telč 
Telč – satelitní klub 
Prague Golf 
Třebíč 
Trutnov 
Uherský Brod 
Valtice – Břeclav 
Zlín 
Znojmo

R O TA R A C T

Brno
Hradec Králové
Prague International 
Zlín
Most

R O TA R Y  K L U B Y  / Č R / R O TA R Y  K L U BY  / S R /

Banská Bystrica 
Banská Bystrica Classic 
Bratislava 
Bratislava Danube 
Bratislava Interna tio nal
Bratislava International 
– sat. klub Trnava 
Dunajská Streda 
Košice 
Košice – Country 
Košice Classic 
Levice 
Liptovský Mikuláš 
Martin 
Nitra 
Nitra Harmony 
Nové Zámky 
Piešťany 
Poprad 
Prešov – Šariš

Rožňava 
Spišská Nová Ves 
Stupava Záhorie 
Trebišov
Trenčín 
Zvolen
Žilina
Žilina International 

R O TA R A C T

Banská Bystrica
Bratislava Danube 
Martin 
Košice 
Košice Classic

R O T E X

Společně pro ČR a SR

23. 12.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 1/2025 (vychází 6. 2.)  všeobecná aktivita

2 0 2 5
24.–26. 1.  RYE CZ  Zimní Třebíč, inboundi ČR + SR  Třebíč
25. 1.  RYE CZ  Povinné školení pro klubové YEO, odevzdávání přihlášek  Třebíč
16.–22. 3.  RYE CZ  SKIWEEK, inboundi ČR + SR  Vysoké Tatry
27. 3.  RYE CZ  Orientation Meeting III. pro outboundy a jejich rodiče  on-line
24. 2.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 2/2025 (vychází 10. 4.)  všeobecná aktivita
4/5  RYE CZ  Eurotour, inboundi ČR + SR  Evropa
–  RYE CZ  Distriktní konference, inboundi ČR + SR  –
28. 4.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 3/2025 (vychází 12. 6.)  všeobecná aktivita
29. 5.–1. 6.  RYE CZ  Orientation Meeting IV. pro out/inboundy ČR + SR  Křižanov
11.-15. 6.  RYE CZ  Farewell Weekend, inboundi ČR + SR  Jižní Morava
23. 6.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 4/2025 (vychází 7. 8.)  všeobecná aktivita

Vydává Rotary Global Media Network



Darujte  
předplatné 
a uděláte radost 
9× ročně

Předplatné si můžete 
jednoduše objednat

telefonicky na zákaznickém 
čísle 225 985 225 
nebo na 777 333 370

e-mailem → bm@send.cz

na internetové adrese 
→ www.modernibyt.cz

Při obnově předplatného 
získáváte na 1 rok přístup 
k elektronické verzi časopisu 
včetně archivních čísel 
od roku 2010.

Za zvýhodněnou 
cenu 849 Kč 
získáte roční předplatné 
Moderního bytu, 
a navíc máme pro nové 
předplatitele dárek 
dle vlastního výběru.

Více na 
→ modernibyt.cz/predplatne

Akce platí pro nové předplatitele  
v rámci ČR do vyčerpání zásob. 
Akci s dárkem nelze kombinovat 
s jinou cenově zvýhodněnou akcí. 
Předplatné je vybíráno prostřednictvím 
obchodní společnosti Send, spol. s r. o., 
ve prospěch vydavatele.

interiér
design
architektura
lifestyle
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Let us take care of your event

ELEGANTLY POISED ABOVE 
the city of a hundred spires

2 0 2 2

Czech Republic's
Leading Business

Hotel

• 200 m from the Prague City Center

• 539 Rooms & Suites

• Bellevue Conference Hall | 24 floor

• Modulable event space 727 m2

• 24 Meeting rooms

• Executive Club | 22 floor

• Spa & Gym | 25 floor

• Restaurants & Bars

• Indoor & outdoor car parking

• Bus parking

@CORINTHIAPRAGUE
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